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Spring represents the beginning of the cycle where ideas 
are planted and through a meticulous strategic design 
process they come to life and we reap their fruits.

Spring: Icograda Design Week in Vilnius 2011 will 
explore design as a powerful process that transitions 
ideas into functional realities. Spring 2011 will be 
a great opportunity for designers, business leaders and 
government stakeholders to meet, discuss and explore 
design as a basis for development. 

This event is being hosted by LGDA which is a 
Professional member of Icograda. Icograda is the world 
body for professional communication design and 
a partner of the International Design Alliance (IDA).

HOST PARTNER MEDIA PARTNERS
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2. Mednarodni sejem nepremičnin in 
investicij Proprio bo 23. in 24. marca 
2011 na Gospodarskem razstavišču v 
Ljubljani. Vsem, ki se zanimajo za na-
kup, prodajo, najem, oddajo, ali inve-
stiranje v nepremičnine, bo predstavil 
aktualno ponudbo in aktivnosti na slo-
venskem nepremičninskem in investi-
cijskem trgu ter nekatere priložnosti, ki 
jih na področju nepremičnin in investicij 
ponuja tujina.
Posebno zanimiv in aktualen pa bo dru-
gi dan sejma, to je četrtek, 24. marca, 
ki bo v celoti posvečen t.i. zelenim stav-
bam. Ta dan se bodo od jutra do popol-
danskih ur vrstila predavanja pod naslo-
vom Gradimo za prihodnost, v katerih 
bodo člani društva predstavljali različne 
teme s tega trenutno tako zelo aktualne-
ga področja. Predavanja bodo pospre-
mljena z razstavo z naslovom „Gradimo 
trajnostno, delujemo sonaravno“, kjer 
bodo v teoriji predstavljena področja in 
teme zelenih gradenj tudi slikovno pred-
stavljena.
Na predavanjih se bodo predstavili: Ire-
na Hlede, Pro anima, d.o.o. - revija Klik: 
Semantika zelenograditeljstva: trajno-
stnost, sonaravnost, WGBC, DSG,...; Mi-
tja Lenassi, Lenassi inženiring, d.o.o.: Po-
stopek usposobitve namesto nadzora 
(commisioning); Alenka Kragelj Eržen, 
Kragelj arhitekti, d.o.o.: Zakaj podjetje 
potrebuje zeleni poslovni objekt?; Sabi-
na Jordan in Friderik Knez, ZAG: Analize 
LCA in LCC ter njihov pomen za inve-
sticijo; Marko Studen, Scapelab in Ran-
ko Božović, Enplus: Enegetsko ničelni 
objekt - iluzija ali priložnost?; Gerald Ge-
iger, SPAR AG, Avstrija: Praktična izku-
šnja in prednosti certificiranja; Robert 
Smodiš: Trajnostno certificiranje objek-

Evropsko arhitekturno združenje Ace je 
objavilo rezultate polletnih raziskav vpliva 
krize na poslovanje arhitekturnih podje-
tij. Izsledki niso prav nič spodbudni, saj so 
ugotovitve pokazale, da se je globina kri-
ze v mnogih Evropskih državah še doda-
tno poglobila kljub varčevalnim ukrepom, 
ki so bili ponekod uvedeni. Najbolj zane-
sljivi kazalci gospodarskega zdravlja in vi-
talnosti arhitekturne stroke so seznami 
naročenih projektov, ki najbolj zgovorno 
prikazujejo raven optimizma glede priho-
dnjih projektov. Najnovejša raziskava situ-
acije od junija 2010 dalje pa je pokazala, 

na 2. sejmu nepremičnin in investi-
cij proprio tudi dan zelenograditeljev

izsledki ace: kriza podvojila globino

		

pomembni datumi v marcu 

 Natečaji,	razpisi:

• HI-MACS	European	Design	Contest	2011;	natečaj organizira LG Hausys 
z namenom promocije inovativnega oblikovanja in podpore mladim talentom iz 
vse Evrope. V svoji 5. izvedbi je ta usmerjen v urbano pohištvo - javne klopi, ce-
stno razsvetljavo in v futuristične vrtove; 

 Rok	za	oddajo	del:	30.	april	2011,		
www.himacs.eu/design/design-contest/2011	

• changing	the	face;	mednarodni	arhitekturni	natečaj za preoblikovanje obsto-
ječe fasade palače moskovskega filmskega festivala z imenom Pushkinsky cine-
ma; cilj ni povrnitev nekdanjega sijaja palače, ampak ustvaritev ikone za priho-
dnost, nagrade so 10.000, 5.000 in 3.000 evrov; 

 Rok	za	oddajo	del:	15.	maj	2011,	www.changingtheface.com	
• The	Global	Design	Competition;	namen natečaja je, da zbere čimveč obli-

kovalskih rešitev za nizkoogljične restavracije, ne glede na to, kako se ta cilj do-
seže (zmanjšanje porabe elektrike, izbiranje lokalnih živil, namestitev obnovljivih 
energij, ločevanje in preuporaba odpadkov, ipd..) Nagrada je 10.000 dolarjev; 

 Rok	za	oddajo	del:	15.	marec	2011,		
www.globaldesigncompetition.com

	 Seminarji,	kongresi,	sejmi:

• Ecobuild;	eden največjih svetovnih dogodkov s področja trajnostnega oblikova-
nja, načrtovanja in grajenega okolja, razstava in kongres, vstopnine ni; 

	 1.	do	3.	marec	2011,	London,	Velika	Britanija,	www.ecobuild.co.uk
• MIPIM	2011;	najpomembnejši svetovni sejem nepremičnin, pospremljen tudi s 

kongresom in nagradnim natečajem MIPIM Future Awards;  
	 8.	do	11.	marec	2011,	Cannes,	Francija,	www.mipim.com
• Energijsko	učinkovita	obnova	obstoječih	stavb;	3. Mednarodni simpo-

zij za energijsko učinkovito arhitekturo;
 10.	do	11.	marec	2011,	Weissensee	Haus,	Belo	jezero,	Avstrija,		

www.tri-alpe-adria.com
• Istanbul	Intercontinental	Advertising	Cup;	4. nagradni natečaj (CUP) in 

zasedanje (summit) predstavnikov s štirih kontinentov;
 11.	do	12.	marec	2011,	Istanbul,	Turčija,	www.thecupawards.com
• Proprio;	2. Mednarodni sejem nepremičnin in investicij, drugi dan pod naslo-

vom Gradimo za prihodnost bo v celoti posvečen zelenim gradnjam;
 23.	do	24.	marec	2011,	Gospodarsko	razstavišče,	Ljubljana,	
	 www.proprio.si

	 Razstave,	festivali:

• Odprti	depoji:	v preprosto preoblikovanem razstavnem prostoru se bodo obi-
skovalci preselili v delovno okolje kustosov, med depojske police, regale, zabojni-
ke in arhivske škatle z imeni, ki jih beleži in obdeluje muzej. Ljubitelji arhitekture in 
oblikovanja bodo na neposreden način spoznali raznoliko gradivo, avtorje in zgo-
dovinske smernice;

	 3.	februar	do	20.	marec	2011,	Muzej	za	arhitekturo	in	oblikovanje,	Lju-
bljana,	www.mao.si

• Mapiranje:	hiti z ljubljanskih grafičnih bienalov, „For Love Not Money“; spre-
mljevalna razstava 15. talinskega grafičnega trienala in del programa Talin, Evrop-
ska prestolnica kulture 2011. Med razstavljajočimi umetniki so: Pablo Picasso, 
Robert Rauschenberg, Viktor Vasarely, Hans Hartung, Jean Arp, Robert Morris, 
Richard Hamilton, Damien Hirst in Nancy Spero.;

	 2.	januar	do	17.	april	2011,	Muzej	umetnosti	Kumu	(Kumu	Art	Muse-
um),	Talin,	Estonija,	www.triennial.ee

tov, priložnost in izziv za trg nepremič-
nin; dr. Matjaž Žnidaršič, CBS Inštitut, 
d,o,o,: Visokoizolacijski fasadni sistem 
za trajnostno gradnjo; Stojan Habjanič; 
Biogradnje s.p.: Prispevek naravnih ma-
terialov k izboljšanju delovnega in bival-
nega okolja in Klemen Fajmut, Menerga, 
d.o.o.: Kako zeleno zasnovati celostno 
energetsko rešitev nestanovanjske stav-
be.
Na sejmu Proprio se bodo sicer predsta-
vljala gradbena, geodetska in inženiring 
podjetja s svojimi projekti, ponudniki 
montažnih nepremičnin in pasivnih gra-
denj, investitorji, posredniki, institucije 
javnega sektorja, banke, arhitekturni bi-
roji, storitvena podjetja ter druge orga-
nizacije, aktivne v sektorju nepremičnin.  
Sejem bo oba dneva spremljal pester iz-
obraževalno-konferenčni program s pre-
davanji in okroglimi mizami, ki jih pripra-
vljajo revija The SloveniaTimes, Javna 
agencija RS za podjetništvo in tuje in-
vesticije, AG Nekretnine iz Srbije v so-
delovanju z REBEC – Real Estate Balkan 
Exhibition and Conference, Gradbeni in-
štitut ZRMK in ter drugi dan sejma že 
predstavljeno DSG, društvo za sonarav-
no gradnjo.
Več o sejmu in spremljevalnem progra-
mu lahko preberete na: www.proprio.si.

da je le-ta še nadalje v upadu in da ostaja 
optimizem arhitekturnih birojev glede no-
vih naročil nizek. 
Dejstva in podatki iz raziskave kažejo na 
to, da so se pričakovanja o tem, da bo kri-
za drugič dosegla dno in s tem dosegla 
podvojeno globino, potrdila. Če je to res 
tako, potem ni pričakovati, da bo že leto 
2011 leto vsesplošne obnove, ampak 
šele eno leto kasneje. Tisti, ki bi želeli pre-
brati več o raziskavi, to najdejo na spletno 
strani ACE na naslovu www.ace-cae.eu/
public/contents/getdocument/content_
id/1034  I.H.
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Film z naslovom “Koliko je težka vaša stav-
ba, Mr. Foster?” je bil premierno pred-
stavljen na Inštitutu sodobnih umetnosti 
(Institute of Contemporary Arts - ICA) v 
London 26. januarja letos, od takrat da-
lje pa bo zaokrožil po vsej Veliki Britaniji. 
To je prvi film o Normanu Fosterju ter prvi 
iz serije Art Commissioners productions, 
ki se bo v celoti posvečala ključnim ose-
bam iz sveta umetnosti in kulture dvajse-
tega stoletja. 
Film sledi karieri lorda Fosterja od njego-
vega otroštva v Manchestru pa vse do 
globalnega podjetja, ki ga je ustanovil in 
ga vodi sedaj. Predstavljena je tudi njego-
va arhitektura, njene vrednote ter zakaj jih 
je težko doseči. Dokumentarec spretno 
izrablja medij, da na zanimiv in privlačen 
način predstavi nekatera temeljna dela 
Normana Fosterja, kot so viadukt Millau, 

v veliki britaniji naredili film 
o normanu fosterju

letališče v Pekingu in Švicarski Re, nekate-
ra med njimi prvič do sedaj.
Art Commissioners production vodita 
Norberto Lopez Amado in Carlos Car-
cas, pisanje besedil in pripoved pa Deyan 
Sudjic. Ob prvi predstavitvi filma na Ber-
linskem mednarodnem festivalu februarja 
letos je bil dokumentarni film izbran v ka-
tegoriji »Izira direktorjev« na Berlinale Spe-
cial. Prejel je tudi nagrado občinstva TCM 
Audience Award za »Najboljši Evropski 
film« na filmskem festivalu v San Seba-
stianu ter nagrado »Najboljši mednarodni 
dokumentarec« na Docvillskem medna-
rodnem festivalu dokumentarnih filmov 
v Leuvenu. Pred nedavnim je bil »Koliko 
je težka vaša stavba, Mr. Foster?” nomini-
ran tudi za nagrado Goya, najuglednejšo 
špansko filmsko nagrado. Več informacij 
na www.mrfostermovie.com I.H.

Eden največjih uspehov slovenskega 
oblikovanja, telefon ETA 80 (model 85) 
oblikovalca Davorina Savnika, je od de-
cembra 2010 uradno del zbirke Muzeja 
sodobne umetnosti v New Yorku (Mu-
seum of Modern Art). Muzej moder-
ne umetnosti (MoMA) je eden najpo-
membnejših muzejev na svetu in sodi 
med najbolj vplivne zbirke sodobne 
umetnosti. Nahaja se v okrožju Midto-
wn v New Yorku na 53. ulici med peto 
in šesto avenijo. Zbirka vsebuje dela s 
področij arhitekture in oblikovanja ter 
risbe, slike, skulpture, fotografije, grafike, 

Zasloni na dotik so “in”, a tehnologija 
ima še vedno svojo ceno, saj majhni za-
sloni vsebujejo redke in drage elemente. 
Zato so raziskovalci inštituta Fraunhofer 
predlagali alternativno nizkocenovno re-
šitev iz obnovljive surovine, ki je na voljo 
po vsem svetu – karbonskih nanocevi. 
Sedanji zasloni na dotik namreč vsebu-
jejo zelo redek in drag element Indij, ki 

11. januarja je družba Bisol, d.o.o. na 
streho podjetja Arcont postavila najve-
čjo strešno sončno elektrarno v Pomur-
ski regiji. V dveh mesecih je proizvaja-
lec fotonapetostnih modulov postavil in 
priklopil elektrarno z močjo enega me-
gavata, ki jo sestavlja 4272 fotonape-
tostnih modulov. Predvidena letna pro-
izvodnja 1,1 gigavatnih ur bo zadostila 
potrebam po električni energiji 275 go-
spodinjstev. Investicija je ocenjena na 
2,8 milijona evrov. Za proizvajanje ele-
ktrične energije zadostuje dnevna sve-
tloba, torej ni potrebno neposredno 
sončno sevanje. Ob tem ne smemo za-
nemariti ekološkega učinka obrata, ki bo 
letno prihranil 660 ton izpustov ogljiko-
vega dioksida. I.H.

iskrin telefon eta 80 v zbirki moma

zasloni na dotik iz karbona

največja strešna sončna elektrarna 
v pomurski regiji

slike, filme in izdelke elektronskih medi-
jev. Slovenci smo z bili doslej tam pri-
sotni le s kultnim izdelkom slovenske-
ga oblikovanja, stolom Rex oblikovalca 
Nikota Kralja, tako je to sedaj drugi slo-
venski izdelek v njihovih zbirkah. Najbolj 
znan Iskrin telefon ETA 80 je bil pred 
nedavnim razstavljen tudi na slovenskih 
tleh in sicer na razstavi Iskra: neuvršče-
no oblikovanje 1946 - 1990 v Muzeju 
za arhitekturo in oblikovanje, ko je pra-
znoval svojo 30. obletnico. S sprejetjem 
v zbirko MoMA je ponovno dokazal svo-
jo mednarodno prepoznavnost. I.H.

utegne ob večji porabi hitro poiti. Reši-
tev, razvita v nemškem inštitutu, predla-
ga ekvivalent, narejen iz karbonskih na-
nocevi in nizkocenovnih polimerov. Če 
s svojo inovacijo uspejo, se lahko nade-
jamo hitrejšega razvoja tega perspektiv-
nega področja, predvsem pa veliko ce-
nejših zaslonov na dotik, ki bodo poleg 
tega še v veliki meri reciklabilni. I.H.
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Gorenje je na sejmu LivingKitchen v Köl-
nu največ pozornosti strokovne in širše 
javnosti poželo s premierno predstavi-
tvijo nove blagovne znamke Gorenje+, 
ki ponuja tudi prve pečice z edinstve-
nim elektronskim programskim modu-
lom iChef+. Svetovna inovacija iChef+, 
ki omogoča preprosto izbiro funkcij z 
drsenjem prsta po zaslonu, predstavlja 
najnaprednejše elektronsko upravljanje 
pečic na dotik doslej in je tudi patentno 
zaščitena. Po odmevni sejemski predsta-
vitvi bodo prvi aparati Gorenje+ z revolu-
cionarnim modulom iChef+ slovenskim 
kupcem na voljo že to pomlad. 
iChef+ je kompleksna inovacija, preve-
dena v zares preprosto uporabo in pri-
vlačno obliko. Upravljanje pečice poteka 
preko barvnega zaslona z logičnimi za-
porednimi dotiki slik in ikon ter spominja 
na interaktivna doživetja, ki jih je doslej 
ponujala le zabavna elektronika. 
Z dotikom zaslona je mogoče izbira-

Se morda kdo spominja genialnih pro-
totipov sončnih avtocest Scotta Bur-
sawa? Danes se je majhno mestece 
Krommenie na severu Nizozemske od-
ločilo, da izpelje podoben pilotni pro-
jekt za kolesarske poti. Zamisel priha-
ja iz nizozemske inovacijsko svetovalne 
ustanove TNO. Sola Road je tako na-
rejena iz betonskih plošč z vgrajenimi 
tankimi kristalinskimi silikonskimi sonč-
nimi celicami, prekritimi s kaljenim ste-
klom. Pametne aplikacije maksimizira-
jo zajem sončne energije ob konicah 
sončne svetlobe in jih učnikovito skla-
diščijo med obdobji šibke osvetljenosti.  
S prikčakovano proizvodnjo električne 
energije v obsegu 50 kWh na kvadra-
tni meter letno lahko Sola Road oskr-
buje vse odjemalce v bližini, od ce-
stnih sistemov do cestne razsvetljave 

Rešitev so razvili znanstveniki inštituta 
Fraunhofer, imanuje pa se sistem C2X. 
Le-ta omogoča strukturirano komunika-
cijo med elektronsko enoto v avtomobi-
lu ter zunanjim svetom. Sistem temelji na 
posebej za avtomobile prirejenem siste-
mu WLAN v kombinaciji z GPS-om. Polo-
žaj vozila, hitrost, zaviranje ali drsenje so 

iChef+, revolucionarno upravljanje pečice na dotik

sola road: kolesarska pot iz sončnih panelov

tudi avtomobili se bodo lahko 
med sabo pogovarjali

ti med 30 jezikovnimi različicami apli-
kacije. Preko glavnega menija so dosto-
pne izbire programov peke SIMPLEbake, 
AUTObake, MYbake, EXTRA, PRObake 
ter STEPbake, patentirane funkcije, s se 
vnaprej določijo do tri faze peke z različ-
nimi, povsem prilagojenimi nastavitvami 
gretja, temperature in trajanja postopka. 
Dodatne izbire v podrednem meniju so 
predstavljene z barvnimi fotografijami 
jedi. Od tukaj dalje program sam vodi ce-
loten postopek priprave jedi. Zanimiv je 
npr. program Mybake, ki poskrbi, da so 
jedi, ki ste jih enkrat pripravili natanko po 
svojem okusu, vsakič enake, pripravljene 
po enakem postopku in z enakimi nasta-
vitvami, nekakšen »makro« peke torej. S 
shranjevanjem lastnih kombinacij je mo-
goče ustvarjati lastno kuharsko knjižni-
co z nastavitvami za do kar 150 jedi. 
Spominski program ponuja 10 katego-
rij, v vsaki pa lahko shranite do 15 jedi in 
kombinacij za njihovo pripravo. Program 

ter bližnjih stanovanjskih enot. Le na 
Nizozemskem, kjer je cestno omrežje 
obsega kar 60.000 kilometrov cest, 
je lahko potencial pridobivanja energi-
je na takšen način ogromen. Nizozem-
ska vlada se je odločila, da poimenuje 
sončno napajane kolesarske poti Sola 
Road. Izgradnjo prve takšne kolesar-
ske poti načrtujejo v kratkem v bliži-
ni kraja Krommenie. Edino vprašanje, 
ki se nam ob branju teh vrstic poraja 
je lahko, kako se bodo s kaljenim ste-
klom pokrite kolesarske poti obnesle 
v obdobjih snega in ledu glede na iz-
kušnje z podobnimi instalacijami na 
Mesarskem mostu v Ljubljani, ko je 
bil edini mogoč zimski ukrep postavi-
tev neuglednih gradbenih varovalnih 
ograj okrog nevarnega drsljivega po-
dročja mostu. I.H.

EXTRA obsega tudi funkcije, kot so Cle-
aning+ (čiščenje), Defrost+ (odtajanje), 
Probe+ (uporaba sonde za peko mesa) 
ter različnih alternativnih načinov upo-

rabe, kot denimo Preheat+ (predhodno 
segrevanje), Warming+ (ohranjanje pra-
ve temperature že kuhane hrane), ali Ser-
ving+ (za segrevanje krožnikov).  I.H.

lahko tako posredovani brezžičnim toč-
kam ob robu ceste, imenovanim obce-
stne enote. Z druge strani dobijo vozila 
od teh enot podatke o trenutnih razme-
rah na cesti, nesrečah, zamaških, ipd. Sis-
tem že preizkušajo za praktično uporabo 
skupaj s komunikacijskim združenjem 
CAR 2 CAR. I.H.



V Abu Dhabiju so koncem meseca ja-
nuarja objavili ime dobitnika Zayedove 
nagrade za energije prihodnosti, 1,5 mi-
lijona dolarjev vredne nagrade, ki jo je 
tokrat dobilo Vestas, dansko podjetje 
za proizvodnjo tehnologije vetrnih tur-
bin. Kronski princ in namestnik vrhovne-
ga poveljnika vojske Združenih arabskih 
emiratov, general Shaikh Mohammad 
Bin Zayed Al Nahyan jo je na slovesno-
sti v Palači Emiratov predal v roke Detle-
va Engela, generalnega direktorja tega 
podjetja. Le-ta je že na sami podelitvi 
izjavil, da želi polovico nagrade razdeli-
ti trem polfinalistom, ki se jim ni uspelo 
prebiti na oder tisti večer. To odločitev 
je komentiral z besedami: »Želimo deliti 
z drugimi, ker mislim, da so fantastični, 
in ker za nekatere izmed njih doslej ni-
sem niti vedel. Želimo jim pomagati pri 
njihovi poti, da jo nadaljujejo, ker mislim, 
da svet to potrebuje!«. Trije upravičen-
ci tega dejanja bodo Barefoot College, 
First Solar in Terry Tamminen, generalni 
direktor in ustanovitelj sedme generaci-
je svetovalcev. 
Nagrada prvemu sledilcu v znesku 
350.000 dolarjev je bila podeljena 
Amoryu B. Lovinsu, predsedniku in vo-
dilnemu znanstveniku inštituta Rocky 
Mountain za njegovo delo na povezo-
valnem oblikovanju energetsko učinko-

vitih stavb, vozil in tovarn. Enaka nagra-
da je bila podeljena še podjetju E+Co, 
naložbenemu podjetju v čiste energije 
za podporo in investiranje v majhna in 
rastoča podjetja za čiste energije v drža-
vah v razvoju, da se vpliva na podneb-
ne spremembe in energetsko revščino. 
Zmagovalce so izbrali izmed šestih fina-
listov, ki so bili izbrani izmed 391 prija-
vljencev iz 69 držav sveta. 
Generalni direktor podjetja Vestas je na 
dogodku še izjavil: »Želel bi si, da bi to 
pomoč in podporo dobili pred trideset 
leti, ko smo jo resnično potreboovali.« 
Polovico nagrade, ki jim bo ostala, bo 
podjetje Vestas namenilo pobusi, s kate-
ro želi vključiti tudi porabnike v boj proti 
podnebnim spremembam. 
Zayedova nagrada za energije priho-
dnosti je bila letos podeljena šele dru-
gič. Podeljuje se jo vsako leto posame-
znikom, podjetjem ali organizacijam, ki 
so posebno veliko prispevala k global-
nemu odgovoru na prihodnost energije, 
podnebne spremembe ter na trajnostne 
globalne vire energije. 
Prvih 750.000 dolarjev bo dobila orga-
nizacija z WindMade skupaj s še sed-
mimi drugimi partnerji: The UN Global 
Compact, The World Wildlife Fund, the 
Global Wind Energy Council, Bloom-
berg, PriceWaterhouseCoopers in 

zayedova nagrada za energije prihodnosti v roke dancem
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LEGO. Istočasno je podjetje WindMade 
objavilo namero po razvoju prve global-
ne porabniške nalepke za označevanje 
podjetij, ki uporabljajo vetrno energijo 
in celo izdelke, nastale ob uporabi le-te. 
Trije dobitniki, ki si bodo razdelili drugo 
polovico glavne nagrade, so: 
• Bunker Roy, direktor Barefoot Colle-
ge, edinega kolidža v Indiji, ki je popol-
noma solarno elektrificiran, za pouče-
vanje žensk v kmetijskih področjih, da 
prispevajo k razvoju sončne energije. 
Kolidž verjame, da imajo najbolj revni 
pravico do dostopa, nadzora, upravlja-
nja in posedovanja njihovih lastnih naj-

bolj naprednih tehnologij, da si izboljšajo 
življenja.
• Jons Van der Hyden, podpredsednik 
podjetja First Solar, proizvajalca sonč-
nih modulov iz Arizone, za predanost 
sončni energiji in razvoj učinkovitejših 
takostenskih sončnih modulov. Podje-
tje je razvilo inovativno fotonapetostno 
tehnologijo, usmerjeno v dostopnost in 
trajnostnost ter je vodilni dobavitelj glav-
nih fotonapetostnih projektov po vsem 
svetu. 
• Terry Tamminen, ustanovitelj in 
predsednik Svetovalcev sedme gene-
racije (7th Generation Advisors) za delo 
na razvoju, implementaciji in preno-
su učinkovitih obnovljivih in trajnostnih 
energetskih rešitev ob uporabi preizku-
šenih Kalifornijskih modelov ter prenosu 
le-teh širše po vseh Združenih državah 
Amerike in mednarodno. 
Zayedova nagrada za energije priho-
dnosti predstavlja vizijo pokojnega usta-
novitelja in predsednika Združenih Arab-
skih Emiratov šejka Zayeda bin Sultan al 
Nahyana ter njegovega zavzemanja za 
okolje. Z nagrado upravlja Masdar, po-
deljuje pa se jo vsako leto, da se odliku-
jejo posamezniki, organizacije in nevla-
dne organizacije za izjemne dosežke pri 
inovacijah, razvoju in vpeljevanju obno-
vljivih in trajnostnih energetskih rešitev. 
Zmagovalec prejme nagrado v znesku 
1,5 milijona dolarjev. Če je zmagova-
lec eden sam, ima žirija pravico, da po-
deli še dve nagradi v znesku 350.000 
dolarjev finalistoma, katerih rešitve za-
služijo, da se jih posebej izpostavi. Vse 
prispele prijave vrednoti Evalvacijski ko-
mite ter oža njihov spisek dokler ni iz-
bran zmagovalec. Komite je sestavljen 
iz nekaterih vodilnih inovatorjev v ener-
giji in trajnostnosti, poslovnem svetu in 
vladi ter s področji okolja in podnebnih 
sprememb. I.H.



V Galeriji-Muzeju na lendavskem gra-
du bo še do 4. aprila 2011 na ogled 
razstva del slovitega češkega slikarja 
in grafika iz obdobja secesije Alfonsa 
Muche. Mucha je v Parizu konec de-
vetnajstega stoletja soustvarjal ume-
tniški slog art nouveau, umetniško gi-
banje, poimenovano tudi secesija, 
jugendstil, liberty in nova umetnost. S 
svojimi plakati za gledališke predsta-
ve z glavno zvezdo Sarah Bernhardt, 
eno od znamenitih muz art nouveauja, 
je v findesièclovskem Parizu v trenut-
ku povzročil pravo senzacijo in postal 
eden od soustvarjalcev novega sloga, 
v začetku imenovanega celo Muchov 
slog. Bil je mojster litografije in risbe, 
njegov motivni svet pa so naselili pred-
vsem nadzemsko lepi ženski liki in na-
rava v svoji neokrnjeni, skoraj rajski po-
dobi. Na razstavi je poleg vsem dobro 
poznanih, že skoraj kultnih plakatov pri-
kazanih še vrsto drugih Muchovih slik 

dela alfonsa muche na ogled 
v lendavskem gradu
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novice

Consultation, education and introduction of:
     BIM technologies for architectural design
     energy requirements and carbon footprint optimization
     producing cost estimate and visualizations from model
     transition from 2D drawing to 3D model based design
     new standards for open BIM collaboration
Development of intelligent parametric library objects
IT support for architecture and building industry

PILON AEC d.o.o.
Tehnološki park 18
1000 Ljubljana, Slovenia

T    +386 59 030 590
F    +386 59 060 590

E    info@pilon.si
W  www.pilon.si

Svetovanje, izobraževanje in uvajanje:
     BIM tehnologij pri arhitekturnem projektiranju
     optimizacije energetskih potreb in ogljičnega odtisa
     izdelave popisov in vizualizacij na osnovi modela zgradbe
     prehoda iz 2D risanja na 3D objektno projektiranje
     novih standardov za povezovanje različnih strok
Izdelava inteligentnih parametričnih knjižnic objektov 
Informacijska podpora za področji arhitekture in gradbeništva

in risb, s katerimi potrjuje svoj sloves iz-
jemno nadarjenega slikarja in grafika. 
Vsem ljubiteljem plakata ter predvsem 
ljubiteljem sloga secesija jo toplo pripo-
ročamo  I.H.
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sonaravnost kot dodana vrednost
Dean Lah in Milan Tomac iz arhitekturnega biroja enota, katerega ustanovi-

telja in solastnika sta, sta se v lanskem letu uspela uvrstiti v ugledno selek-

cijo štiridesetih obetajočih evropskih ustvarjalcev, ki jih vsako leto izberejo 

izvedenci iz evropskega centra za arhitekturo, umetnost, oblikovanje in ur-

banistične študije (The European Centre for Architecture Art Design and 

Urban Studies) in ugledne čikaške institucije Athenaeum: Museum of Archi-

tecture and Design – muzeja arhitekture in oblikovanja s sedežem v Čikagu. 

Enota oziroma njeni ustvarjalci so s svojim delom opazni in zelo uspešni tudi 

doma, v Sloveniji, zato smo priložnost prejema priznanja izkoristili za daljši 

pogovor z njima. 

 Za podjetje Enota je do oko-
lja prijazna gradnja eno od iz-

hodišč vašega dela. V vaših besedi-
lih najpogosteje zasledimo besedo 
sonaravnost, v javnosti pa je pogo-
stejši izraz trajnostnost. Sta to ena-
ka izraza, kako ju dojemata oz. ju 
razlagata?
Tomac: Misliva, da sta to dve sopomen-
ki, da vsaj v arhitekturi pomenita isto. Vsak 
od arhitektov si ti besedi nekoliko drugače 
razlaga, kar je tudi prav, da se dobi prava 
pot, po kateri se bo lahko arhitektura raz-
vijala. Nama je sonaravnost mogoče ne-
koliko bliže, ker že sama naša filozofija iz-
haja iz naravnih sistemov, ki jih skušamo 
uporabljati v vseh segmentih našega dela, 
ne samo kar se sonaravnosti tiče, ampak 
tudi kar se tiče funkcionalne organizaci-
je, estetskega dojemanja prostora in vseh 
drugih elementov arhitekture. 
Lah: Zdi se, da že sama beseda sonarav-
nost povzame to, kako v Enoti razmišljamo. 
Če povem preprosto: ko vedno bolj stremi-
mo k arhitekturi, ki je do okolja prijazna - kaj 
je bolj naravnega kot narava sama?

 Čemu bi, po vajinem mnenju, 
morali danes slediti sodob-

ni arhitekti pri razmišljanju o novih 
stavbah?
Tomac: Težko vprašanje. Jasno je, da dve 
bistveni stvari ostajata. Funkcionalnost in 
vpetost v prostor. Vpetost v prostor celo 
na prvem mestu, funkcionalnost, ki pa se 
sčasoma lahko spreminja in prilagaja ne-
kim novim potrebam, pa na drugem. Tre-
tja stvar, ki bi morala biti pomembna že 
ves čas, sedaj pa se že izpostavlja kot zelo 
pomembna, pa je sonaravnost. 

 Je ta vpetost v prostor mi-
šljena kot podnebna, lokacij-

ska, ... čemu slediti?
Tomac: Vpetost v prostor, po moje, že 
sama po sebi zajema dober del sonarav-
nosti. Se pravi, da je arhitektura z njim zlita, 
da ga ne moti, da so morda že uporabljeni 
lokalni materiali, ipd. 
Lah: Stroka je sonaravnost kot posebno 
kategorijo izločila šele pred kratkim. Meni-
mo, da kot posebna kategorija pravzaprav 
niti ne obstaja, ampak mora biti vpeta v 
vse sklope načrtovanja. Stremeti je treba 
k rešitvam, ki kar najbolje odgovarjajo na 
vse zadane naloge in nadgrajujejo prostor, 
v katerega so postavljene.
Kako se tega lotimo pri nas? Vedno se po-
skušamo na začetku neodvisno ukvarjati z 
idealno funkcionalno shemo na eni strani 
in ločeno z umestitvijo v prostor na drugi. 
Šele čez nekaj časa, ko pridemo do opri-
jemljivih rezultatov, poskušamo izsledke 
obeh poti prekrižati. In seveda ne gredo 
skupaj. Potem pogledamo, kje so največje 
napake in od tod izhajamo v nadaljevanju. 
Koncept stavbe se potem vrti okoli upo-
števanja in spoštovanja teh napak. Princip, 
ki je podoben principu naravne evolucije. 
Tako lahko pridemo do svežih rešitev, ki 
večkrat izzivajo neke ustaljene resnice, a 
do potankosti odgovarjajo potrebam vsa-
kega objekta. Danes je namreč težko reči, 
da obstaja le ena resnica oziroma ena 
smer, po kateri je treba hoditi.
Danes je, na primer, izpostavljena sona-
ravnost, ki je brez dvoma pomembna, a je 
le eden v vrsti dejavnikov, ki so skozi zgo-
dovino pomembno vplivali na arhitekturo. 
Spremembe v arhitekturi se vedno doga-Športni park Velenje
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jajo v valovih in so vedno povezane z ra-
zvojem novih tehnologij in materialov ali 
s spremenjeno gospodarsko oziroma poli-
tično sliko neke regije. 
Če pogledamo novejšo zgodovino arhi-
tekture v Evropi, vidimo nizozemski bum, 
pa španski bum... in vedno je za tem sta-
la država. V nekaj zadnjih letih pred recesi-
jo smo lahko govorili o slovenskem bumu, 
ki pa je nastal malo nenavadno. Nastal je, 
ker je prejšnja država razpadla, ne pa zato, 
ker bi ga nova usmerjala. Zdi se, da je se-
daj čas, da država z usmeritvami stopi v 
ospredje in nakaže smernice za vsesplošen 
dvig kakovosti prostora in bivanja. Temu bo 
sledil kapital in potem pridemo na vrsto ar-
hitekti. To je normalen tok dogodkov.

 Se vama zdi, da je pri nas drža-
va dovolj dejavna na tem po-

dročju? 
Lah: Ne vem, če je dovolj, a se stvari pre-
mikajo. Nekatere so zelo dobro zamišlje-
ne, druge so še vedno pozabljene... Prav-
zaprav niti ne vem, kaj je to »dovolj«. Po 
moje se lahko samo primerjaš z drugimi 
državami. In če to naredimo, vidimo, da 
imamo še veliko prostora. 

 Kako pa bi ocenila ozavešče-
nost o t.i. „zeleni“ problema-

tiki pri svojih kolegih arhitektih, po-
sebej pa pri ostalih sodelavcih, npr. 
tistih, ki sodelujejo na področjih 
energetike, instalacij,...? So tu ka-
kšne razlike? 

Lah: Mislim, da se moramo najprej zave-
dati, da imamo predvsem različne vloge v 
procesu gradnje. Arhitekti imamo nalogo, 
da pogledamo na stvari drugače kot ostali 
sodelavci v procesu. Naša naloga je cela 
slika. Mi smo tisti, ki smo vodje projek-
ta, tisti, ki moramo 
na koncu vsebino 
objekta zapakirati v 
celoto. Vsi segmen-
ti so pomembni! 
Tudi če si nekateri 
sodelavci lahko pri-
voščijo razmišljati predvsem o tehničnih 
rešitvah in drugih posebnostih, mi tega 
ne smemo. Mi moramo skrbeti za širši po-
gled. In tu, po moje, leži trik sonaravnosti. 

V zadnjih letih smo pogosto brali, da nas 
bodo rešile tehnične rešitve, samo tehni-
ka, tehnika, tehnika... In država v glavnem 
tudi spodbuja predvsem tehnične reši-
tve, razvoj novih tehnologij, uporabo no-
vih materialov, ipd... Po drugi strani smo 

poslušali, da je ide-
al bivanja pasivna 
hiša. Da se moraš, 
če se želiš obnašati 
sonaravno, čimbolj 
zapreti, skriti, imeti 
mala okna, nobe-

nih izpustov, najbolje, da sploh ne bi pose-
gal v naravo. Oboje se zdi malo zgrešeno.
Tomac: Po tretji strani pa je tu še ta absurd 
„vračanja v jame“. Ko se je sedanja kriza 
začela, je nastopila neka katarza in se je 
kakšni dve leti zdelo, da je treba delati hiše 
iz zbite gline ali drugega primitivnega ma-
teriala, živeti brez vsakega ugodja, ipd...
Lah:Zdaj je po moje čas, do začnemo pra-
vilno razmišljati. Sonaravnost se začne in 
v veliki meri določa v urbanizmu. In zato 
je pomembna država, zato so pomemb-
ne občine. Te sprejemajo prostorske načr-
te. Če sledimo nekatera mesta, ki so se že 
pred časom usmerila v sonaravni razvoj, 
vidimo, da zelo veliko pozornosti posve-
čajo urbanizmu. Urbanizem majhnih raz-
dalj, učinkovitih javnih prevozov, samoza-
dostnosti posameznih okolišev, z dobro 
orientacijo, naravno osvetljenostjo ter pra-
vilno gostoto zazidave, in še bi lahko na-
števali,... Tu se da ogromno doseči. Urba-
nizem lahko prevzame nase 70 odstotkov 
teženj po sonaravnosti. Potem se da veliko 
doseči z obliko stavbe, da je prav osonče-
na, da je prav prevetrena, da je celostno 
dobro zasnovana... Šele na koncu pride na 
vrsto tehnika. 
Tomac: Resnično trajnostni so tam, kjer ni-
majo denarja in tehnoloških možnosti. Re-
snično sonaravni so zato, ker morajo de-
lat z materialom, ki je tam na voljo. Mi pa 
imamo veliko, mogoče preveč možnosti. 
Zdi se mi tudi, da zahteve po zmanjšanju 
porabe energije temeljijo na nekih repre-

Zdaj je po moje čas, do začnemo 

pravilno razmišljati. Sonaravnost se 

začne in v veliki meri določa v urba-

nizmu.

Hotel Mivka, Bled

Hotel Ribno

Hotel Sotelia, Podčetrtek
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sivnih ukrepih, ki pa jih verjetno nikoli ne 
bomo mogli sprovesti, oziroma nimamo 
takega birokratskega ali nadzornega apa-
rata, da bi jih lahko. Vse pravilnike o učin-
koviti rabi energije v stavbah bi verjetno 
zelo učinkovito nadomestila visoka cena 
energije. Tudi sistem subvencioniranja po-
gosto ni ustrezen. Upam si trditi, da večino 
ljudi, ki se ukvarjajo s fotovoltaiko, ne briga 
onesnaževanje zemlje, izpusti CO2, topla 
greda... ampak samo to, kako bodo dobro 
zaslužili na račun državnih subvencij. 
Lah: Kaj pa lahko arhitekti naredimo, kar ni 
povezano s subvencijo? Vsi namreč prika-
zujejo sonaravnost kot nekaj, s čemer je 
treba ljudi kaznovat, da se bodo tako ob-
našali. Mi arhitekti moramo predvsem is-
kati rešitve, kako se bo dvignila kakovost 
bivanja. Kako se bo dvignilo ugodje. Če 

boš, na primer, lahko poredkeje uporabljal 
klimo in ti bo v stanovanju še vseeno ugo-
dno. In če bo to lepše osvetljeno in bolje 
prezračevano. Če uspemo arhitekti to na-
rediti, potem se bodo ljudje tako tudi ob-
našali. To je naša 
naloga in tu lahko 
kaj pomagamo. Če 
hočemo to vpelja-
ti, potem moramo 
hkrati s spreminja-
njem bivanjskih na-
vad dvigniti tudi ka-
kovost bivanja.

 Obstaja v Sloveniji občina, 
kjer bi lahko urbanistični na-

črt označili kot sonaraven? Je to 
morda Ljubljana s svojim pred krat-
kim sprejetim načrtom? 

Lah: V svetovnem merilu je primer dobre 
sonaravne strategije na primer Vancou-
ver. Tudi če pogledamo ljubljanski plan, 
gre v pravo smer. Dober primer nekoliko 
bolj razdelanega plana na malo širšem 

območju je par-
tnerstvo Šmartin-
ska. Zagovarja po-
litiko »peš središč«, 
ki so za gotovo ne-
kaj, kar mestu zelu 
pomaga. Mesto je 
treba zasnovati iz 

številnih manjših samozadostnih središč, 
ki so med seboj oddaljena le toliko, da so 
enostavno dostopna peš. Centralne funk-
cije mesta pa se združujejo in so dosto-
pne z javnim prevozom. S tem lahko ogro-
mno pridobimo.

Neverjetno se zdi, da je ideal bivanja v Slo-
veniji še vedno bivanje v individualni hiši. 
Če se želimo obnašati sonaravno, bo tre-
ba to pozabiti. Sonaravno ne pomeni, da 
bomo šli živet nazaj v vasi v razpršeno 
gradnjo, ki je po Sloveniji že tako in tako 
preveč razpršena glede na ostalo Evropo, 
ampak bo le-to preprosto treba zgostiti. 
Zgoščevanje v mestih je tisto, kar je so-
naravno. Seveda to ne pomeni, da mora-
mo slabše živeti. Naučiti se moramo, kako 
zgostiti mesta, da bomo združili koristi, ki 
ti jih mesto prinaša, ter obdržali zasebnost 
in bivalno ugodje individualnih hiš. 

 Kako uspeta prepričati na-
ročnike, da je pri načrtovanju 

stavbe treba slediti sonaravnim na-
čelom? 
Tomac: Mislim, da ne prepričujemo kaj 
dosti. Ljudje so že zaradi medijske po-
zornosti, ki je v to usmerjena, prepriča-
ni in vedo, da morajo temu slediti. Vedo, 
da se bodo cene energije zvišale in jih bo 
to udarilo po žepu, zato se je dobro temu 
posvetiti že pri zgodnejšem načrtovanju 
hiše. Tiste bolj subtilne sonaravne stvari 
npr. glede vpetosti v prostor ali pojavnosti, 
poskušamo upoštevati že pri svojem delu.
Lah: Tisti naročniki, ki delajo zase in ne za 
takojšnjo prodajo, so sprejeli sonaravnost 
vsaj v smislu prihranka energije. Velika je 
razlika med investitorji, ki želijo stavbo le 
zgraditi in jo nato takoj prodati, in tistimi, 
ki jo želijo obdržati. Te druge zanima vse, 
tudi to, koliko bodo kasneje plačevali upo-
rabnino. Težava s sonaravnostjo je, da se 
ti nekoliko višji vložek povrne šele čez ne-
kaj let. Če boš stavbo hitro prodal, te vse to 
načeloma ne zanima, razen, če to ne zah-
teva kupec. Računamo, da nam bo tukaj 
kriza pomagala in da se bo prodalo samo 
tisto, kar je kakovostno. Sonaravnost bo 
postala dodana vrednost. 
Tomac: V nepremičninskem stampedu, 
ki smo mu bili priča do treh let nazaj, je 
bila kakovost najmanj pomembna od vse-

Vila Viktorija, Bled

Wellness Orhidelia, Podčetrtek

Preprosto je treba širiti svojo re-

snico. Če imaš kaj za povedati, je 

pomembno, da to razširiš tudi nav-

zven, v javnost.
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ga. Na nek način nas je to bolelo, ker če si 
želel neko kakovostno rešitev podati, si bil 
kot nekakšna cokla v tem biznisu. 

 Se pravi, da so nepremični-
narji tisti, ki imajo pri nas še 

vedno precej nizko zavest, kar se 
tiče ohranjanja vrednosti stavbe? 
Govorim o vseživljenjskem krogu 
objektov, ki je tudi del trajnostno-
sti in o trajnem ohranjanju vredno-
sti nepremičnin.
Tomac: Vsak, ki se ukvarja z nekim svo-
jim podjetjem, mora v prvi vrsti zanj skrbe-
ti. Ne moreš imeti pred sabo nek ideal in 
potem čez eno leto zaradi tega propasti. 
Potem nisi naredil nič! Dokler zaradi raz-
ličnih razlogov, kot so poceni krediti ali te-
žnje v družbi po več stanovanjih, prodaš 
vse ne glede na kakovost vgrajenih ma-
terialov, dobro ali slabo arhitekuro, ter kjer 
je pomembno samo to, koliko kvadratnih 
metrov si kupil, tam se podjetja pogosto 
začnejo obnašat tako, da tržijo samo tisto, 
kar trg želi. 
Lah: Tak paradoks je veljal še do nedav-
no. Vse se je prodajalo po skoraj enakih 
cenah, ne glede na to, ali je bilo staro ali 
novo, v centru mesta ali zunaj njega. Zdaj 
imamo pa novi paradoks, ker se ne do-
gaja nič. Vsi čakajo. Eni poskušajo stvari 
obdržati, drugi počakati na boljše čase. In 
to spet ni dobro. V nedogled tako ne gre. 
Verjamemo, da se bo kmalu začela pro-
dajati kakovost.
Tomac: Kar je zelo dobro in kar je v letih, 
ko se je veliko gradilo, zelo manjkalo. Ško-
da je tudi, da se je 
zgradilo ogromno 
površin, ki jih ne 
bomo mogli ne po-
dreti, ne obnoviti 
še dolgo časa. Gra-
dnja se bo podra-
žila, dobički bodo 
malo manjši, ker 
bo treba malo več 
vložiti. A dvignila 
se bo kakovost, na 
kar stavimo. 
Lah: To je sedaj idealen čas, da arhitekti – 
skupaj z mediji – izobražujemo stranke in 
kupce, kaj to sploh je kakovost in na kaj je 
treba biti pozoren.

 Pa se umaknimo nekoliko 
od vprašanj sonaravnosti ter 

preidimo na splošnejša vprašanja 
o podjetju Enota: imate zaposleno 
sodelavko za promocijo, kar je za 
naše okolje zelo nenavadno. Kako 
to, da ste se za to odločili? 
Lah: Tudi pri nas ni več tako nenavadno. 
Predvsem pa ni nenavadno drugod, pri 
kolegih v tujini. Mislimo, da je arhitekturno 
podjetje, prav tako kot vsa druga podjetja, 
sestavljeno iz treh osnovnih sklopov: pro-

dukcije, poslovanja in promocije. Ukvarjati 
pa se je treba z vsemi tremi. In bolj ko se 
z njimi ukvarjaš, več je rezultatov. Še ne-
kaj let nazaj smo se s promocijo ukvarjali 
zelo malo. Potem smo na srečo imeli ne-
kaj malo bolj odmevnih projektov in do-
živeli večje zanimanje medijev. Vprašati 
smo se morali, ali jim bomo odgovarjali ali 
tega preprosto ne bomo delali, ker ob že 

tako polnih urnikih 
pač ne zmoremo. 
In odločili smo se, 
da je sodelovanje 
z mediji in promo-
viranje našega na-
čina razmišljanja 
sestavni del naše-
ga posla. 
Tomac: Tudi s stro-
kovnega vidika je 
pomembno da če 

si se nekaj naučil, če iskreno misliš, da imaš 
prav in če v nekaj verjameš, to tudi poveš 
tistim, ki bi se s tabo strinjali. Tako dobiš 
tudi povratne informacije.
Lah: Ideal nerazumljenega umetnika ni ne-
kaj, kar bi si želel nek arhitekt. Preprosto 
je treba širiti svojo resnico. Če imaš kaj za 
povedati, je pomembno, da to razširiš tudi 
navzven, v javnost. 

 Razmišljate potem tudi, da 
bi zaposlili komercialnega di-

rektorja, menedžerja oziroma neko-
ga, ki bi Enoto tržil? 
Lah: To bi bilo bi zelo dobro in pravilno. 
To imajo skoraj vsi biroji po svetu, ki raz-
mišljajo na podoben način. Je pa seveda 
povezano z okoljem, v katerem deluješ. 

Pomembna je tudi motivacija sode-

lavcev in spodbude. Po naše je kon-

cept vodilnega arhitekta, ki ima zami-

sli ter izdelan slog, okrog njega pa so 

le horde risarjev, preživel. Predvsem 

pa se tako ne da ustvariti uspešnega 

podjetja, ki je sposobno delati velike 

projekte in ohranjati neko kakovost. 

Tehnološki park - Tuzla

Z desetimi ljudmi smo širše gledano še 
vedno majhnen biro in najprej potrebuje-
mo zadostno kritično maso, da lahko raz-
mišljamo o takem profilu. Druga težava 
je, da v Sloveniji takega profila praktično 
ni, čeprav bi bil nujno potreben. Zaenkrat 
smo še vsi deklice za vse, kot je to v na-
vadi pri malih podjetjih. Je pa to vseka-
kor cilj.
Tomac: Že s samo arhitekturo imamo pol-
ne roke dela, treba pa se je ukvarjati še s 
finančnim planiranjem, pogodbami, načr-
tovanjem razvoja… Bolje je, da se ukvarjaš 
s tem, kar znaš, kot s tem, kar ne znaš.
Lah: Vedeti moramo, da se v Sloveniji 
šele učimo poslovanja, kot je v tujini obi-
čajno že dolgo časa. Ne poznamo in ne 
razumemo izrazov kot so Partner, Associ-
ate partner, Junior Associate, ipd... To so 
izrazi, ki so v tujini udomačeni, pri nas pa 
predvsem v arhitekturnih krogih ne pove-
do veliko. 
Tomac: Pomembna je tudi motivacija so-
delavcev in spodbude. Arhitektura je tim-
sko delo, kjer morajo biti vsi, ki so vplete-
ni, motivirani in ustrezno usposobljeni, pa 
tudi ustrezno nagrajeni. Nagrada pa ni le 
denar, ampak je tudi družbeno prizna-
nje. Poleg tega pa še cel spekter stvari, 
od družbenega priznanja do prijetnega 
delovnega okolja, itd. Po naše je koncept 
vodilnega arhitekta, ki ima zamisli ter izde-
lan slog, okrog njega pa so le horde risar-
jev, preživel. Predvsem pa se tako ne da 
ustvariti uspešnega podjetja, ki je sposob-
no delati velike projekte in ohranjati neko 
kakovost. Prepričani smo, da to preprosto 
tako ne gre!

 Ostajate s svojimi projekti le 
na ozemlju Slovenije ali se 

preizkušate tudi v tujini?
Lah: Poskušamo že, vendar je v tujino kar 
težko priti. Tudi sicer Slovenci zelo malo 
delamo v tujini, šele v zadnjem času se 
na to malo navajamo. Zdi se, da se bo z 
Evropsko unijo to počasi spremenilo, saj 
imajo mladi praviloma že v času študi-
ja prvi resni stik s tujino. Pri arhitekturi pa 
je še ena posebnost. Tu se obrača veliko 
denarja. Posel dobiš, če spoznaš in uspeš 
prepričati investitorja. Če pogledamo biro-
je v tujini, ki delajo tudi v drugih državah, 
največkrat tja pridejo z domačim investi-
torjem, ki je začel tam nekaj graditi in je 
potem pripeljal s seboj tudi svojega arhi-
tekta. Ta vzorec zahodne države gojijo že 
dolgo časa, že od kolonij dalje. Pri nas ta-
kih investitorjev praktično ni. Edini način, 
da dobiš posel v tujini je preko natečajev. 
Zaenkrat smo tam prisotni predvsem v 
medijih in skozi predavanja, na različnih 
strokovnih srečanjih. Delujemo pa večino-
ma v Sloveniji. 
Tomac: Ob tem je treba vedeti tudi to, da 
je naša, Enotina arhitektura, v našem pro-
storu nekoliko posebna. Po svetu pa se 
dogajajo podobne stvari. Veliko ljudi raz-
mišlja v isti smeri. Se pravi da obstaja neko 
tržišče, čeprav bi se nam zdelo, da smo 
morda za Slovenijo nenavadni. Na vsem 
svetu pa obstaja trg, ki zahteva tak pristop, 
kot je naš.

 Se vam zdi, da lahko propad 
velikih gradbenih firm po-

membno vpliva na arhitekturno 
stroko? 
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Tomac: Vprašanje je, kaj se lahko na ma-
kroekonomskem področju zgodi. Zmeraj 
je tako, da kolikor je dela, toliko ga bo tudi 
nekdo opravil. Mogoče gradbena podje-
tja ne bodo več investitorji v nepremični-
ne, temveč samo izvajalci, kar pa je na nek 
način tudi prav.
Lah: Lahko pa se zgodi nekaj drugega - 
lahko se pojavijo tuja podjetja. Tega doslej 
pri nas ni bilo. Trg je bil pravzaprav zelo za-
prt. Vprašanje je, kako velik del le-tega lah-
ko prevzame nekdo iz tujine sedaj, ko se 
zdi, da pri nas ne bo več velikih gradbe-
nih podjetij. Ob tem pa lahko, kot smo rekli 
malo prej, s seboj pripeljejo svojega arhi-
tekta, svoje vzorce, svoje ljudi. Lahko pri-
čakujemo nekaj več arhitekturne »vzpod-
bude« iz tujine.
Na splošno se zdi, da se v tujini o arhitek-
turi veliko več govori, in to v različnih me-

dijih, ne samo v arhitekturnih časopisih. 
Arhitektura ima v vsakdanjem življenju 
mnogo večjo vlogo. 
Tomac: Redno sledim člankom o tem, kaj 
se gradi, in pri nas so pogosto pri grad-
benih projektih navedeni vsi od investitor-
ja, izvajalcev do malodane hišnika, arhitekt 
pa ne. Kot da je to popolnoma nepo-
membno.

 Kdo je za to kriv? 
Lah: Vsi po vrsti. Vsak mora odde-

lat svoj delež. Arhitekti se ne bi smeli za-
pirati vase, ampak bi si morali želeti širiti 
svoje zamisli in promovirati svoj način dela, 
mediji pa bi se morali navaditi, da je vloga 
arhitekta zelo pomembna. Arhitekti ima-
mo namreč zelo velik in neposreden vpliv 
na življenje ljudi, saj so ti praktično ves čas 
obkroženi z arhitekturo. Tudi investitorji bi 
morali priti do točke, ko ugotovijo, da je do-

bra arhitektura pomembna in si morajo že-
leti dobrega arhitekta. Pri nas se še vedno 
večkrat zdi, da investitorji arhitekta najraje 
sploh ne bi vzeli, a ga je pač treba imeti. 
Težko ugotovimo, kdo je za to kriv. Morda 
je to čas, v katerem smo se znašli. Nedol-
go nazaj se dvajset let pri nas ni nič gradilo, 
arhitekturni biroji so propadli, stroka kot ce-
lota je izgubila veliko znanja in kakovosti. S 
tranzicijo pa se je pojavila nova priložnost, 
nastalo je nekaj novih, dobrih birojev. Kriza 
nas je trenutno malo zamrznila, ampak se 
zdi, da gremo v pravo smer. Bi pa bilo tre-
ba iti v pravo smer še hitreje. 

 Veliki arhitekturni biroji usta-
navljajo svoje podružnice po 

vsem svetu. Imate v Enoti podobne 
ambicije? 
Tomac: Podjetje, ki je poslovno dobro or-
ganizirano, ima postavljen menedžment, 

ki se ukvarja z razvojem arhitekture, je ver-
jetno sposobno brez večjih težav odpreti 
podružnico v tujini. Podjetje, kot je naše, in 
kot so večinoma vsi slovenski arhitekturni 
biroji, pa to naredi mnogo težje. 
Lah: Ko bereš knjige in članke o organizaci-
ji podjetja, večkrat zaslediš ta stavek: „Pod-
jetje je dobro takrat, ko je organizirano kot 
franšiza.“. To pomeni, da lahko zapakiraš 
vse svoje znanje in knjige, jih daš nekomu v 
roke in rečeš: „Zdaj pa tu naredi enako pod-
jetje na isti način, kot je narejeno naše.“. In 
tako lahko ustanoviš tudi podružnico v tuji-
ni. A to je veliko lažje reči, kot narediti.
Tomac: Podružnico v tujini pa predvsem 
odpreš takrat, ko tam dobiš pomemben 
projekt. Tudi veliki biroji odpirajo podružni-
co v tujini samo v teh primerih. 

 Če gremo po primer še kam 
drugem: slovenske oglaše-

valske agencije so že skoraj vse 
licenčno povezane s tujimi agen-
cijami. Mislite, da je lahko tudi v ar-
hitekturi tako, da bi nekdo prevzel 
zastopstvo za Arup? 
Tomac: Mislim, da se ta hip to še ne do-
gaja, ali pa se zelo potredko. Tudi v svetu 
se ne dogajajo prevzemi arhitekturnih bi-
rojev, mogoče zato, ker smo še vedno to-
liko umetniška veja dejavnosti, da je neko 
ustvarjanje povezano s konkretno osebo. 
To pa na nek način težje kupiš.
Lah: Podjetja običajno kupujejo in prevze-
majo tista podjetja, ki imajo utečen sistem. 
Marketinške firme imajo prednost, ki je ar-
hitekti nekako ne zmoremo, da ustvarjajo 
lastne blagovne znamke. In tudi povedo, 
da stoji za rezultatom celoten tim in ne po-
samezna oseba. V arhitekturi pa je še ve-
dno prisoten mit genialne osebnosti. 

 Bi bilo za Enoto zanimivo, da 
bi kot podizvajalci prevze-

li projekt, ki ga je pridobil svetovni 
studio npr. v Sloveniji?

Stanovanjska bloka Jurčkova, Ljubljana

Stanovanjsko naselje Beli Križ, Portorož Hiša Podjunska, Ljubljana
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Tomac: Zanimivo vprašanje. Kakor se zdi 
privlačno, da bi z nekom sodelovali in bi 
se nam odprla vrata še kam drugam, je 
po drugi strani to lahko le suhoparno izva-
janje nalog, na katere nimaš vpliva. Mislim, 
da nas to ne zanima. 
Lah: Sicer velja, da nikoli ne reci nikoli. Tre-
nutno pa ne iščemo takšnih poslov. 

 Arhitekturno in gradbeno 
stroko pesti huda kriza. Kako 

bo to po vajino vplivalo na priho-
dnost? 
Tomac: Kot smo že v prejšnjih vprašanjih 
odgovorili. Krize so zmeraj bile in vedno 
bodo. Nekaj se uteče, gre prehitro naprej 
in potem se ustavi. Vsaka kriza je v prvi 
fazi boleča, v naslednji pa prinese mnogo 
koristi v smislu kakovosti. Tisti, ki ne dela-
jo dobro, izpadejo iz posla, tisti, ki preživijo, 
pa imajo potem mnogo boljšo osnovo za 
nadaljnje delo. 

 Vrnimo se še k 40 pod 40. 
Lani se vama je uspelo uvrstit 

med 40 obetajočih mladih evrop-
skih arhitektov v starosti pod 40 let. 
Vam lahko ta dosežek prinese ka-
kšne ugodnosti, prednosti, koristi? 
Lah: Morda samo posredno. Če uvrstitev 
pogledamo kot enkraten dogodek, potem 

Športna dvorana, Podčetrtek

Športna dvorana, PodčetrtekObmejna prodajalna Gruškovje

Nagrada 40 izpod 40 prepoznava 

porajajoče se talente, ki bodo vplivali 

na bivalno in delovno okolje v priho-

dnosti, na mestna in zunajmestna 

naselja v posameznih državah in tudi 

v vsem svetu. Natečaj z letno periodo 

je namenjen arhitektom, krajinskim 

arhitektom, industrijskim in grafič-

nim oblikovalcem ter oblikovalcem 

tekstila in mode, ki so mlajši od šti-

rideset let ter delujejo samostojno ali 

v podjetju na projektu, kjer so vodje 

projekta. Več infomacij na www.eu-

ropeanarch.eu.

ni bilo nobenih ne-
posrednih koristi. V 
smislu širjenja svo-
jih zamisli in prido-
bivanja potrditev, 
da je ta način raz-
mišljanja sprejet, 
pa nagrada nekaj 
šteje. Če je to stal-
nica, če večkrat so-
deluješ pri takih na-
gradah ter dobiš 
več takih potrditev, 
potem to koristi. Že 
zato, da investitor s 
predložitvijo port-
folia verjame, da je 
dobil nekoga, ki se 
bo resno ukvarjal z njegovo stavbo. 

 Udeležila sta se podelitve pri-
znanj v Madridu in tam imela 

tudi svoje predavanje. Kako sta ta 
dogodek doživela? 
Tomac: Iskreno povedano je to dogajanje 
minilo brez velikega pompa. Verjetno je 
to posledica novih časov, ko se stvari or-
ganizirajo preko interneta in na mestu sa-
mem minejo brez velikega obiska. Morda 
tudi zato, ker organizatorji dogodka niso 

odvisni od obiska 
ljudi, ampak imajo 
druge vire financi-
ranja. Dogajanje v 
Madridu ni odgo-
varjalo kakovosti 
prispelih del, ki bi 
si zaslužila kakovo-
stnejšo in bolj pro-
fesionalno obrav-
navo. Kajti veliko 
del, ki so prispela 
na natečaj, je bilo 
zelo kakovostnih 
in bi si zaslužila ve-
liko bolj eminen-
tno predstavitev. 
Pred časom smo 

bili na podelitvi nagrade Mies van den 
Rohe, kjer je bila organizacija na zelo vi-
soki ravni. Dogajanje je potekalo v barce-
lonskem paviljonu, prisotnih je bilo veliko 
pomembnih ljudi, dogodek je bil medij-
sko zelo dobro pokrit, razstava je potem 
potovala po vseh evropskih prestolnicah, 
ipd. Pričakovali smo, da bi neka nagra-
da imela vsaj pol tako dobro organizaci-
jo, tukaj pa govorimo recimo o razmerju 
1:100. 
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 Kakšni pa so vajini cilji in am-
bicije za prihodnost, če niso 

skrivnost? 
Lah: Cilji so preprosti. Početi isto, kar 
počnemo danes, vendar vedno boljše. 
Kar delamo, delamo iskreno. V tem želi-
mo ostati in to na dolgi rok, zato bomo 
še naprej veliko pozornosti posvečali ra-
zvoju.
Tomac: Želeli bi si ustvariti okolje, v ka-
terem bi lahko razvijali to zgodbo o ar-
hitekturi, kjer čutimo, da imamo veliko 
za povedati, in da je še veliko dela. Tudi 
samo arhitekturo v prihodnosti čaka-
jo ogromni izzivi. To težko rečeš za ki-
parstvo ali slikarstvo, na katera ne vpli-
vajo npr. podnebne razmere, ali pa za 
oglaševanje, ki ima sploh neko dvomlji-
vo vrednost. Imamo veliko prebivalstva, 
zahteve po boljšem bivanju, tehnologi-
ja se razvija in podpira vedno nove mo-
žnosti. Dela je neverjetno veliko, kaj vse 
bi lahko naredili, kaj vse razvili, kaj vse 
bi si lahko izmislili in kako bi lahko vse 
to dobro delovalo! In če v resnici hoče-
mo obstati, moramo delovati in si ustva-
riti okolje, v katerem bomo vsaj del tega 
lahko uresničili. 
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Elliot White, študent tretjega letnika 

arhitekture na inštitutu Pratt je kot 

svoje študijsko delo naredil zanimi-

vo študijo konceptualnega oblikova-

nja za predelavo Kraljičinega muze-

ja umetnosti na lokaciji svetovnega 

sejmišča v Quennsu, New York.

Oblika nenavadnega objekta raste iz tal 
ter ob tem pod seboj ustvarja javne pro-
store, uporabne tudi takrat, ko je muzej za-
prt. Podkonstrukcija končne plasti betona 
bi naj bila mrežna struktura, med samo 
gradnjo pa bi bile uporabljene velike pla-
stične napihljive blazine, da bi to strukturo 
podprle, dokler se beton ne bi strdil. Funk-
cija kraljičinega muzeja naj bi bila le ta, da 
bi v njem bila razstavljena na trajen ogled 
ogromna maketa petih okrajev mesta 
New York. 
Izhodišče in namen projekta sta bila razviti 
občutljivost na površinske pogoje. Delo je 
tako zajemalo fizično in digitalno modelira-
nje poskusov z oblačili. Popolnoma nepri-
čakovano pa je fizično modeliranje iz blaga 
rodilo najbolj zanimive in nepričakovane 
rezultate. Le-ti so bili sijajno izhodišče za 
nadaljnjo digitalno raziskovanje. 
Konstrukcijska mreža objekta zagotavlja 
dovolj notranjih prostorov, ob tem pa tudi 
občutno poenostavlja konstrukcijo samo 
po sebi. Znotraj nje se ohranja napihnjen 
plastični balon. Z dvigom programa z ni-
voja pritličja se pod stavbo ustvari javni 
prostor, ki omogoča neoviran dostop z 
vseh strani.  
V notranjosti objekta si je avtor zamislil pro-
store, v katerih bi si obiskovalci krepili ob-
čutke nematerialnosti. Prav tako kot v zuna-
njosti bi naj bil tudi v notranjosti vse skozi 
prisoten občutek breztelesnosti. Da bi ga 
avtor dosegel, je vzel zgornje črte interierja 
školjke ter jih potegnil navzven tako, da se 
pri tem ustvarja pokrajina, razpotegnjena v 
treh razsežnostih. Tudi zunanje stene bi bile 
izdelane po občutku tako, da bi ustvarjale le 
prosojne delitve med prostori. 

konceptualni kraljičin muzej
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Nagrade, ki jih podeljujejo na največjem, predvsem pa na najbolj uglednem 

in finančno najmočnejšem sejmu nepremičnin v Cannesu, so verjetno težko 

primerljive s kakšnimi zelo „klasično strokovnimi“ nagradami, takšnimi kot 

je na primer nagrada Mies van den Rohe. S tem zdaleč nočemo omalova-

ževati kakovosti del, prispelih na ta natečaj, še manj pa njihovih avtorjev. 

Izpostaviti želimo le močno poudarjeno noto komercialne vrednosti projek-

ta, to je tega, kakšna je njegova vrednost za tistega, ki ga prodaja, napram 

potencialnim kupcem ali bodočim najemnikom.

Letos so bili med prijavljenimi projekti naj-
bolj uspešni arhitekti studia mossessian 
& partners, ki so zmagali tako v kategoriji 
objektov mešane rabe kot tudi kot vrhovni 
zmagovalci vseh katergorij. Posebna odli-
ka projekta z nazivom »Heart of Doha« je, 
da je uspel združiti ljudsko arhitekturo z 
uporabo tradicionalnih prostorskih tehnik. 
Arhitekti so izhajali iz vizije urbanističnega 
načrta, ki bi bil oblikovan tako, da bi opo-
gumljal prebivalce Katarskega glavnega 
mesta Dohe, da bi se vračali živeti v me-
stno središče. Na kar 48,865 m2 površin 
je razvijalec, podjetje DOHALAND, pred-
videl devet stanovanjskih, pisarniških in 
prodajnih stavb, razporejenih okrog osre-
dnjega trga. Z željo, da se obrnejo smer-
nice decentralizacije mestnega središča, 
projekt obuja Katarsko arhitekturno de-
diščino z vso tradicionalno prostorsko hi-
erarhijo, kot so to npr. majlis in notranja 
dvorišča. Prav tako so uporabljeni različni 
ukrepi za čim učinkovitejše pasivne stra-
tegije za toplotno ugodje prebivalcev v 
podnebnih razmerah v Dohi, kot so glo-
boke sence v z visokimi stavbami omeje-
nimi ozimi ulicami, široki nadsreški in pla-
sti dekorativnih zaslonov. Z ambicijo, da 
vzpostavi novo merilo trajnostne arhitek-
ture v Golfskem zalivu, projekt cilja raven 
zlatega certifikata LEED. 
Sodniki so bili posebno navdušeni nad 
napori, ki so jih projektanti vložili v poskus, 
da ustvarijo »ljudsko arhitekturo Golfske-
ga zaliva. Javni prostor je kombiniran z 
ekstenzivnim senčenjem, katerega meri-
lo odgovarja vsakodnevnemu življenju«.
Krona nagradam, ki so letos šle na Sre-
dnji vzhod, je bila zmaga Dentona Cor-

ker Marshalla v kategoriji visokih stavb z 
Cluster Complex v Dubaju. 75 nadstro-
pij visok pisarniški nebotičnik s 111.500 
kvadratnih metrov površine sestavljajo 
štiri ločene gredi, vsaka z več individu-
alnimi pisarniškimi stavbami, ki jih po-
vezuje 255 metrov visok atrij. Vse sku-
paj dopolnjujeta 27-nadstropni hotel in 
21-nadstropni stanovanjski stolp. Žirija 
je takole ocenila objekt: „Presenetljive in 
pestre oblike so v opaznem nasprotju z 
običajnim izgledom stavb v Dubaju. Ko-
mleks v celoti sprejema zamisel sosed-
stva mešane rabe, v katerega se ta viso-
ka stavba nevidno vklaplja!. 
Letošnji, deveti zapored nagradni nate-
čaj Mipim Future Awards je izpostavil 
sedem zmagovalnih projektov v osmih 
kategorijah, izbranih izmed stotin prispe-
lih del. Zmagovalni arhitekturni studiji so 
iz katarja, Kitajske, ZDA, Velike Britani-
je, Dubaja, Italije in Francije. Dodatnih 
sedemnajst projektov so člani komisije 
odlikovali s priznanjem »Pohvala«. 
Ugledni program nagrad Mipim Awards 
nagrajuje predvsem inovativno razmi-
šljanje in pristop k oblikovanju stavb, ne 
glede na to ali so te šele v fazi načrto-
vanja ali že v izgradnji. Prav tako pa je 
podelitev nagrad eden izmed osrednjih 
dogodkov na sejmu ter priložnost, da se 
izpostavijo kakovostna arhitekturna dela 
glede svojo obliko ter posebno glede na 
zanesljive odgovore na zahteve naroč-
nikov. Slednji pa so na Mipimu, sejmu 
nepremičninarjev, seveda posebno po-
membni.
Popoln seznam nagrajenih del pa je sle-
deč:

nagrade za prihodnost Mipim 

Terry Farrell & Partners: Earls Court
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Skupni zmagovalec ter zmagovalec 
kategorije mešana raba 
Zmagovalno delo »Musheireb – srce 
Dohe« so oblikovali arhitekti iz studia 
mossessian & partners. Z namenom, da 
vrnejo prebivalce nazaj v mestno sredi-
šče, so za razvijalca DOHALAND pred-
videli devet stanovanjskih, pisarniških in 
trgovskih stavb, razporejenih okrog osre-
dnjega trga. Oblikovanje stavb v veliki 
meri sloni na ohranjanju Katarske ljud-
ske dediščine z ohranjanjem tradicional-
nih prostorskih hierarhij z elementi, kot so 
majlis in notranja dvorišča. 

Veliki urbani projekti
Zmagovalno delo »Sino Swedish Eco-Ci-
ty Wuxi, China« so skupaj oblikovali Ten-
gbom (Stockholm) z UDG (Shanghaj). 
Urbana razširitev, kot so si jo zamislili ar-
hitekti studia Tengbom in UDG, se razte-
za na 2.4 hektarov površin, predvidenih 
za razširitev mesta do Taihu New City v 
Wuxi. Izhaja iz severnoevropejskega slo-
ga hierarhije ulic in polprivatnih blokov z 
vodnimi kanali, ki vodijo iz bližnjega jezera 
Taihu mimo predelov stanovanjske, trgo-
vinske in kulturne rabe, med katere sodi 
tudi olimpijski stadion. Sodniki so poseb-
no pohvalili sodelovanje med Švedsko 
in Kitajsko, rekoč: „ To novo mesto s kar 
30.000 prebivalci

Pisarniški objekti
Zmaga je šla roke ustvarjalcem iz podje-
tja Skidmore Owings and Merrill za obno-
vo objekta Inland Steel Building, istim, kot 
so jo leta 1958 tudi izgradili. Sedaj je bila 
njihova naloga, da jo obnovijo v skladu z 
novimi standardi učinkovitosti, trajnostno-
sti in gospodarne rabe prostora ter skozi 
sofisticirani modularni sistem infrastruk-
ture. Celoviti sistem, zasnovan s ciljem, 
da se za objekt pridobijo kar tri platina-
sta odlikovanja (za obnovo, jedro in lupi-
no ter prodajne interierje) s certifikatom 
LEED, bo zajemal tudi sekundarni stekle-
ni ovoj nad obstoječo fasado, da se ustva-
ri aktiven klimatski zid. Žirija je takole ko-
mentirala svojo odločitev: „Preoblikovanje 
teh mejnih pisarn Chicaga vključuje tudi 
vzpostavitev najvišjih ciljev za njihovo de-
lovanje. Ohrabrujoče je videti odnos med 
sedanjim in historičnim stanjem objekta“.

Regeneracija in urbanistično načr-
tovanje
Zmagovalci so Terry Farrell & Partners 
za projekt Earls Court. Urbanistični na-
črt predstavlja vizijo celotnega območja 
okrog londonskega razstaviščenga cen-
tra Earls Court. Predlagani načrti za ure-
ditev 28 hektarov zemljišč, ki mejijo na 
Južni in Zahodni Kensington, predvideva-
jo 6.000 do 8.000 novih stavb in več kot 

milijon kvadratnih metrov prodajnih, kul-
turnih in poslovnih prostorov. Projektan-
ti pri delu sodelujejo z Capital & Counti-
es Properties PLC (Capco), Transport for 
London in the London Borough of Ham-
mersmith and Fulham. Žirija je odloči-
tev takole argumentirala: »Projekt je red-
ka priložnost oživitve in spremembe rabe 
omejenega, a dobro lociranega področja 
za ponovno vzpostavitev povezav med 
vzhodom in zahodom mesta ter med raz-
ličnimi mestnimi vasmi v zgodovini razvo-
ja Londona«.

Stanovanjski objekti
Zmagovalni objekt je Skyline housing, ki 
se nahaja v Pariški četrti Massena Cheva-
leret v Parizu, oblikovali pa so ga arhitek-
ti iz studia Pangalos Dugasse Feldmann 
Architects. S svojim brezkompromisnim 
oblikovanjem so razvojniku Paris Habi-
tat OPH omogočili, da je kar 47 stano-
vanjskih enot maksimalno osvetljenih z 
dnevno svetlobo, medtem ko je vertikal-
na in horizontalna propustnost med pri-
vatnimi in javnimi prostori ter med stna-
ovanji dvojno izpostavljena. Ovoj stavbe, 
ki je obrnjen k vrtovom, ima barvasto in 
bleščečo površino, medtem ko je zuna-
nji ovoj odbojni kovinski plašč, prebit na 
mestih, kjer so lože in terase. Žiriji je bila 
posebno všeč nova in vznemirljiva oblika 
sheme, ki se upira disciplini in poravnano-
sti urbanističnega načrta.

Trgovina & zabava
Zmagal je novi stadion v Sieni arhitektov 
Lotti + Pavarani Architetti in Marazzi Ar-
chitetti. 60 milijonov evrov vredna odpr-
ta arena na griču Fossatone v okolici Si-
ene, naročilo mestne občine, spretno 
povezuje arhitekturo s svojo okolico ter 
vzpostavlja med njima ravnotežje. Podpr-
ti s spoznanjem, da lahko se nogometni 
in drugi dogodki odvijajo v istih prostorih, 
so arhitekti na eni strani naredili velik atrij 
za koncerte in dogodke na prostem, na 
drugi pa 30.000 kvadratnih mestrov veli-
ko tribuno z nadzorovano temperaturo za 
500 gostov VIP. Žirija je bila enotna gle-
de shem inteligentne in ustvarjalne rabe 
tipografije v visokoobčutljivem odprtem 
prostoru ter ob tem dodala, da objekt: „iz-
polnjuje obljubo o resnično nepozabnem 
nogometnem dogodku“.

Visoke stavbe
Zmagovalno stavbo Cluster Complex 
v Dubaju, delo Denton Corker Marshall 
smo že opisali, tako da se lahko takoj po-
svetimo zadnji kategoriji...

Trajnostne stavbe
Ta je ničelno emisijska poslovna stav-

nagrade za prihodnost Mipim 

Denton Corker Marshall: Cluster Complex, Dubaj (kat: visoke stavbe)

Terry Farrell & Partners Earls Court (kat: regeneracija, 
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ba podjetja Philips Lighting v Shangha-
ju, delo podjetja Arup Associates. Zaslu-
ge za zmago tega objekta gredo naravno 
prezračevanim pisarnam. Načrt je, da po-
slovna stavba z zamenjavami barv luči 
deluje kot „hiša luči“ za Philips in okoliške 
objekte. Oblikovana je z odzivno pame-
tno fasado, ki odgovorja okolju z narav-
nim prezračevanjem, senčenjem in ma-
ksimalno dnevno osvetlitvijo. Nadstropja 

Žiriji je predsedoval Paul 
Finch, uredniški direktor 
revije The Architectural 
Review, poleg njega pa 
so bili še Roger Zogolovit-
ch, direktor AZ Urban Stu-
dios; Peter Stewart, Peter 
Stewart Consultancy in 
Sutherland Lyall, avtor in 
kriitk.

v obliki črke U ovijajo vertikalno kroženje 
in atrij. Stavba ima ogljično ničelno strate-
gijo, ki jo dosega skozi pasivne, aktivne in 
obnovljive oblikovne elemente. 
Nagrade bodo predstavljene na posebni 
svečani večerji v palači Stephanie v Can-
nesu v četrtek, 9 marca, v času sejma Mi-
pim. Prav tako bodo vsi nagrajeni projekti 
predstavljeni v uradnem katalogu sejma, ki 
ga bodo dobili vsi obiskovalci te prireditve. 

Tengbom, Stockholm in UDG, Shanghaj: Sino Swedish Eco-City (kat. veliki urbani 
projekti)

Pangalos Dugasse Feldmann Architects: Skyline housing  (kat: stanovanjski objekti)

Arup Associates: Philips Lighting, Shanghaj (kat. trajnostne stavbe)

Skidmore, Owings and 
Merrill: Inland Steel Bu-
ilding (kat. pisarniški 
objekti)

Lotti + Pavarani Architetti in Marazzi Architetti: Stadion v Sieni (kat. trgovina & zabava  
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Zakonca Britta in Kent Lindvall, ki v 

mestecu Harads na severu Švedske 

vodita svoj pension, sta se odločila 

izvesti izviren hotel, za katerega ne 

bo treba sekati dreves in krčiti goz-

da, saj bodo “sobe” svoje mesto 

našle kar v drevesnih krošnjah. K so-

delovanju sta povabila več uglednih 

arhitekturnih birojev, od katerih je 

vsak naredil svoj predlog tega, kako 

si predstavlja hotelsko nastanitev v 

drevesnih krošnjah borovih gozdov 

okrog mesta.

Navdih
Zamisel za drevesni hotel je nastala na 
osnovi dokumentarnega filma Ljubitelj 
dreves “Trädälskaren” švedskega režiser-
ja Jonasa Selberg Augustsena. Ta govo-
ri o treh moških iz mestnega okolja, ki so 
se v želji po iskanju svojih korenin odločili, 
da skupaj zgradijo hišo na drevesu. Film je 
tudi filozofsko razmišljanje o tem, kaj “dre-
vo” pomeni ljudem v zgodovini in kulturi. 
Dokumentarec so posneli prav v Haradsu 
in ga prikazovali na švedski televiziji in v ki-
nematografih. 
Drevesno hišo, ki so jo zgradili ob snema-
nju dokumentarca, je bilo mogoče tekom 
dosedanjih let najeti. Zanjo je bilo veliko 
zanimanja, zato sta tudi zakonca, ki imata 

drevesni hotel

Kabina (Tha Cabin) avtorjev Cyrén & Cyrén



iz ustvarjalnih delavnic

24  marec

v tem mestecu svoj penzion, prišla na za-
misel o hotelu v drevesnih krošnjah, kjer bi 
bilo za vse tiste, ki si želijo drugačnega od-
diha, na voljo dovolj prostora.

Izvedba
K sodelovanju je bilo povabljenih več arhi-
tekturnih birojev in oblikovalcev, s katerimi 
sta zakonca Lindvall ustanovila kooperaci-

Kockasto ogledalo (The Mirror Cube) arhitektov Tham & Videgård 

Modri stožec (The Blue Cone) avtorjev SandellSandberg

jo Treehotel. Njen cilj je, da se v petih letih 
izgradi 24 hotelskih sob, vsaka od njih iz-
pod roke drugega ustvarjalca. V lanskem 
letu je bilo realiziranih prvih šest, vse v kro-

šnjah borovega gozda, kot je običajen na 
severu Švedske. 
Izhodišče “bivanja v drevesni kolibi” je 
ustvarjanje nove razsežnosti, ustvarjene v 
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sozvočju z naravo in ekološkimi vrednota-
mi, osnovana pa je na filozofiji odkrivanja 
novih poti za doživljanje vrednosti gozda, 
drugačni od sekanja dreves za potrebe 
industrije.
Drevesni hotel bo odprt preko celega 
leta, tudi v zimskem obdobju, ko tempe-
rature trajno ostajajo globoko pod ničlo. 
Vsak posamezni drevesni hotel oziroma 
soba bo imel lastno talno gretje na elek-
triko, pridobljeno iz obnovljivih virov. Ve-
likost sob bo med 15 in 30 kvadratnimi 

Ptičje gnezdo (The Bird’s Nest) avtorjev Inredningsgruppen

UFO avtorjev Inredningsgruppen

metri, od tal pa bodo dvignjene od štiri 
do šest metrov. Dostopne bodo po sto-
pnicah ali klančinah, dve izmed enot pa 
bosta imeli električne izvlečne stopnice. 
Dve enoti bosta imeli omogočen tudi do-
stop za gibalno ovirane osebe.
Vsak drevesni hotel bo imel svojo lastno 
spalnico in bivalni prostor, od prvih šestih 
enot pa bodo štiri dvoposteljne, dve pa 
štiriposteljni. Vsak bo imel tudi svoj ume-
tniško izdelan in okolju prijazen sežigalni 
WC in z vodo varčen umivalnik, kar po-

meni, da ne bodo na drevesa napeljane 
nobene umetne inštalacije. Tudi notra-
njost sob, to je pohištvo in svetila, bodo 
izbrana in izdelana posebno skrbno ter 
skladno z individualno izbranim slogom 
vsakega izmed izbranih arhitektov. 
V slikovnih materialih predstavljamo pr-
vih šest drevesnih hotelov, ki so že pre-
dani v uporabo, ter dva, ki se načrtujeta 
za bližnjo prihodnost. Njihove oblike so 
zelo raznolike, verjetno pa bo le obisko-
valec, ki si jih bo imel priložnost ogledati 

v živo, lahko utemeljeno presojal o tem, 
ali so obogatitev ali osiromašenje nedo-
taknjenega gozda v tem odročnem pre-
delu Evrope. Verjamem, da bodo mno-
gim tuji in okolju neprimerni futuristični 
ali tehnicistični volumni nekaterih objek-
tov, prav tako se bodo morda zdeli neu-
strezni izbrani materiali zanje. Nedvomno 
pa je Drevesni hotel zanimiv in izviren po-
skus drugačne hotelske ponudbe, ki vabi 
k nekemu drugačnemu doživljanju nara-
ve na ekološki način. 
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V Galeriji Jakopič so konec januarja 

odprli pregledno razstavo, posve-

čeno enemu glavnih protagonistov 

slovenske arhitekture zadnjih tride-

set let, arhitektu Vojtehu Ravnikarju.

V produkciji arhitekturnega biroja, v kate-
rem je Ravnikar do svoje smrti deloval, je 
nastala razstava šestnajstih izvedenih pro-
jektov, ki so bili načrtovani ali izgrajeni med 
leti 2000 in 2010. Razstava arhitekturne-
ga biroja Ravnikar Potokar nam prikazuje 
enega od načinov, kako je sodobna arhi-
tekturna kultura s svojimi možnostmi od-
govarjala na novo ustvarjene kulturne in 
tudi druge pogoje v področju arhitekturne-
ga mišljenja in udejstvovanja. V projektih 

je mogoče uvideti tako družbeno socialne 
kot tudi inženirske novosti. Delo biroja odli-
kujejo velika profesionalnost, idejna konku-
renčnost in konkretni ter empirični pristopi 
do vsakega novega arhitekturnega pro-
blema oziroma natečajnega gradiva. Rav-
nikarjev opus zajema oblikovanje številnih 
javnih stavb, med njimi knjižnice, poslovne 
komplekse, šole, športne objekte in v no-
vih stanovanjskih tipologijah vile, hiše, sta-
novanjske komplekse, domove za ostare-

le, itd. Predstavlja se z osnovno začrtano 
vizijo, da novi objekti pripomorejo h kako-
vostnejšemu fizičnemu razvoju slovenskih 
mest ter k bolj racionalnemu upravljanju 
vedno bolj kaotičnega in konfliktnega ur-
banega konteksta.
Na razstavi gre le za del širših dejavnosti, 
zlasti v okviru javnih natečajev, ki so moč-
no zaznamovale nedavno arhitekturno 
produkcijo biroja Ravnikar Potokar. Avtor-
ji razstave so z njo želeli poleg arhitekture 

opozoriti na Ravnikarja kot dobrega publi-
cista, učitelja in intelektualca. Ne nazadnje 
je pri snovanju zasnove svoje arhitekture 
Vojteh Ravnikar vedno ostajal zvest ne le 
samemu sebi, ampak tudi ljudem, katerim 
je bila le-ta namenjena. Za njegova dela bi 
lahko rekli, da je oblika podrejena vsebini, 
torej funkcionalnosti in uporabnosti prosto-
rov, ki jih je ustvarjal in gradil za različne na-
ročnike. Na podlagi teh dveh kriterijev, vse-
bine in oblike, je arhitekturo členil ter tako 
gradil lastno arhitekturno pripoved in avtor-
ski slog. Prikazana dela zato ne kličejo zgolj 
k tehničnim ali ekonomskim vprašanjem, 
ampak posegajo tudi v polje etičnega in li-
kovno-estetskega mišljenja. 
Arhitektura biroja se v Jakopičevi galeriji 
graditeljsko predstavlja na širokih kubusih, 
ki spominjajo na arhitekturni člen in ele-
ment, zid. Zid, ki ločuje in hkrati tudi nosi 
obliko oziroma vsebino projektov, v tem 
primeru na vsakem od postavljenih kubu-
sov združuje desetletno delo biroja. Ne na-
zadnje je Ravnikar pri večini svojih zamisli 
izhajal iz zidu in naprej členil samo obliko 
z dodajanjem oziroma odvzemanjem. Re-
ferenčno se je navdihoval v severnjaški 
arhitekturi in jo s svojo osebno pripoved-
jo ter znanjem prilagajal in gradil našemu 
prostoru. 
Razstava je labirint, kot urbanistično ureje-
no mesto, v katerem lahko spoznamo opi-
se, tlorise in vizualizacije zgrajenih ustvar-
jalčevih zamisli. Arhitekturni biro Ravnikar 
Potokar prikazuje tako kronološko kot fak-
tografsko. Zmotno bi jo brali kot opomnik 
na zgrajeno delo po vsej Sloveniji. Prej bi 
lahko rekli, da je zahvala in opozorilo na za-
misli, ki jih je Vojteh Ravnikar v okviru bi-

zahvala, razstava, vojteh ravnikar

Knjižnica Franceta Bevka
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roja tudi realiziral. Ne nazadnje, nase še 
naprej opozarja njegovo neminljivo zgraje-
no delo v različnih slovenskih mestih. Ve-
lik doprinos slovenski arhitekturi je Vojteh 
Ravnikar dodal še z ustanovitvijo festivala 
Piranski dnevi arhitekture. S tem je našo 
arhitekturno produkcijo nadgradil še z go-
vorom, pisano besedo, razpravo in sintezo 
med stavbo in njenimi uporabniki. Ob raz-
stavi sta izšla dva kataloga: zbornik besedil 
o Vojtehu Ravnikarju in katalog izvedenih 
projektov arhitekturnega biroja Ravnikar 
Potokar.
Čeprav se zdi, da je naslov razstave In me-
moriam. Vojteh Ravnikar vprašljiv, ker raz-
stava predstavlja predvsem produkcijo ar-
hitekturnega biroja Ravnikar Potokar, so 
naslov razstave organizatorji opravičili z 
enako naslovljeno knjigo, v kateri je mogo-
če brati vtise in spomine na arhitekta ter 
spoznavati njegove skice in osnutke zami-
sli. Prav te skice bi lahko označil kot pre-
sežek razstave, ki se opravičljivo poisto-
veti tudi z njenim naslovom. V risbah je 
namreč obiskovalcu razstave oziroma bral-
cu knjige omogočen vpogled v Ravnikarje-
vo življenje oziroma arhitekturno osebnost. 
Življenje, ki je bilo tukaj in sedaj, ne le v re-
alizirani arhitekturi, nas spremlja v poteku 
črte v naš vsakdan. Risba je namreč tista 
vrlina vsakega umetnika, ki pripoveduje o 

samem avtorju največ. Ta je iskrena, ne 
zaigrana in predvsem čutna in najbolj pri-
povedna ter subjektivna. Prav v teh osnut-

zahvala, razstava, vojteh ravnikar

kih oziroma skicozno narisanih prostorih je 
mogoče brati Ravnikarja z različnih gledišč, 
ki se vsi skupaj končajo z obliko, to je reali-

zirano zamišljeno vsebino. Skice spremlja-
jo zapisi prijateljev, ki avtorja prestavljajo s 
svojih stališč strokovnega poznanstva. 

Sprehod skozi arhitekturno delo
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Predstavljamo dva oblikovalska 

primera, ki na videz nimata ničesar 

skupnega. Pogled od blizu pa razkri-

va poglobljeno razmišljanje o druž-

beno odgovornem oblikovanju.

Lepenko kot industrijski material, name-
njen izdelavi embalaže, poznamo že dol-
go časa. Manj pogosto pa jo srečamo 
v obliki samostojnih izdelkov za dom. Z 
njo je v 60. in 70. letih 20. stoletja, ko 
so bili v trendu poceni in lahki materia-
li, eksperimentiral že Frank O. Gehry in 
tako odgovarjal na takratno vsesplošno 
priljubljenost plastike. Razvil je lepenko, 
imenovano Edge Board, močnejšo od ti-
ste, ki se je uporabljala za izdelavo em-
balaže. Leta 1972 je iz nje izdelal stol 
Wiggle, ki je že kmalu zaradi svoje eks-
travagantne vijugaste (ang. wiggle) obli-
ke in uporabnosti postal priljubljen. Stol, 
ki ga danes uvrščamo med ikone svoje-
ga časa, je bil takrat zaradi cenenega ma-

teriala in nezahtevne proizvodnje name-
njen masovni produkciji. 

Duh arabske umetnosti v lepenki
Vprašanje trajnostnega delovanja in bio-
razgradljivosti je lepenki ponovno odprlo 
pot. Z oblikovanjem pohištva iz lepenke se 
danes ukvarjajo David Graas, Leo Kempf 
in Nicola Enrico Stäubli. Na lanskoletnem 
tednu oblikovanja v španski Valenciji je v 
okviru sejma Habitat pohištvo iz lepen-
ke predstavil tudi studio Sanserif Creatius. 
Zdaj so kolekcijo še dopolnili z mizo Musta-
fa oblikovalke Ane Yago, ki je navdih našla 
v arabskih Pripovedkah iz tisoč in ene noči. 
Miza je namenjena sejnim dvoranam in je-
dilnicam.

Španija se ponaša z bogato zapušči-
no arabske kulture, vtkano v arhitekturo 
in tradicionalne obrtne izdelke. Mustafa 
ima obliko črke M in bogate detajle arab-
skega poimenovanja lepega.
Sanserif Creatius je oblikovalski studio 
iz Valencije. Njihovo delo je usmerjeno 
v razvoj pohištva in drugih izdelkov za 
dom in pisarno. Pri tem jih najbolj zani-
ma uporaba novih industrijskih materia-
lov, ki zasledujejo sodelovanje, spoštova-
nje, sožitje. Kot pravijo sami, se zavedajo, 
da »uporabniki iščejo dodano vrednost in 
izdelke z dušo, ki predstavljajo kulturne, 
družbene in okoljske vrednote«. Studio 
deluje tudi na področju oblikovanja vizu-
alnih komunikacij.

oblikovanje za družbo

Frank O. Gehry: Wiggle

Leo Kempf: miza za razgovore

Ane Yago: miza Mustafa
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Eko športna obutev po nikejevo
Ookoljski problematiki na drugačen na-
čin razmišlja tudi velikan Nike, ki je pred 
nedavnim na Espace Cambon podpisal 
partnersko pogodbo s francosko nogo-
metno zvezo (FFF), ter ob tem predsta-
vil tudi novo podobo oblačil francoskih 
nogometnih reprezentantov. Le-ta v svo-
ji najnovejši izvedenki združuje francoski 
oblačilni slog in tradicijo s produkcijsko 
inovativnostjo Nikea. 

Oblačila so izdelana iz polyestrskih mi-
krovlaken, v celoti pridobljenih iz reci-
kliranih plastenk. Dresom je dodanih 
4 odstotke organskega bombaža. So-
časno z opremo za reprezentanco je 
Nike na trg poslal še športna oblačila in 
obutev za navijače in ljubitelje pod bla-
govno znamko FFF. Nike in FFF, ki ima 
številne nogometaše po rodu z afriške 
celine, skupaj promovirata kulturno ra-
znolikost. Sporočilo je poudarjeno tudi 

na dresih reprezentantov, ki bodo na pr-
stih nosili napis »Nos Differences Nous 
Unissent« (slo. naše razlike nas povezu-
jejo). 
Športni velikan bo v povezavi s prej opi-
sanimi dejavnostmi po vsem svetu za-
čel predvajati propagandno kampanjo 
„Živel svobodni nogomet“. 
Cilj celotnega projekta je izdelati učin-
kovite inovativne izdelke, ki z zmanjše-
vanjem odpadkov med načrtovalskim 

in proizvodnim procesom, z uporabo 
okolju prijaznih materialov ter z zmanj-
ševanjem strupenih snovi, ki jih ob pro-
izvodnji uporabljajo, zmanjšujejo vpliv 
na okolje.
Za poletje 2011 je Nike v povezavi z 
omenjenimi dejavnostmi pripravil seri-
jo izdelkov Nike LunarSwift z lahkotno in 
zračno oblikovanim zgornjim delom, do 
okolja prijazno konstrukcijo brez cemen-
ta in s podplati iz dvojnega duromera.

Nicola Enrico Stäubli: FoldschoolLeo Kempf: stenska polica
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..in s tem zmanjšamo njihovo količino. To je bilo poslanstvo natečaja, ki sta 

ga v okviru Evropskega tedna zmanjševanja odpadkov razpisala Ministrstvo 

za okolje in prostor ter Kulturno ekološko društvo Smetumet. Pod naslovom 

»Odpadki niso smeti« sta k sodelovanju oziroma k izdelavi najizvirnejšega 

izdelka iz materialov, ki bi slej ko prej končali v enem od košev za odpadke, 

pozvala ustvarjalno javnost. Predlogi so se zbirali kar preko interneta.

Ob zaključku prijavnega roka je na sple-
tni naslov prispelo 90 fotografij različ-
nih izdelkov. Izmed teh je komisija izbra-
la tri najboljše, za katere je po kriterijih za 
ocenjevanje (skladnost z razpisano temo, 
uporabnost novonastalega izdelka, ino-
vativnost, ustvarjalnost, tehnična dovrše-
nost) ocenila, da le-tem v največji meri za-
dostijo. Pri izboru je bila pozorna tudi na 
možnost recikliranja izdelka po njegovi iz-
rabi. Poleg treh nagrad je bilo podeljeno 
tudi eno posebno priznanje.
Zahtevam kriterijev komisije so z inovativ-
nimi predlogi najbolj zadostili izdelki av-
torjev Miha Fende in Staše Likozar Fende 
Mini denarnica, Osnovne šole Kanal Eko 

točka za zbiranje odpadkov in Andreje Če-
ligoj Spomin-igra za prosti čas. Poglejmo 
si, kako uspešni so bili pri uporabi odpad-
kov trije zmagovalci.

Mini denarnica
Mini denarnica je sicer namenjena le hra-
njenju drobiža, njena posebnost pa je, da 
lahko vanjo kovance zložimo. Avtorja, si-
cer po družinskem statusu mama Staša 
Likozar Fende in njen osemletni sin Miha 
Fende, zanjo uporabljata izrabljene em-
balaže za sok, ki ga kupujeta v velebla-
govnicah. Izdelek je majhen in priročen, 
kompaktno zapiranje pa zagotavlja, da se 
kovanci ne razsipajo.

Ocena komisije je bila da je: „...drobižnica 
tehnično in oblikovno dovršena ter istoča-
sno zgleden primer trajnostnega izdelka, 
saj ji ni dodan noben nov material in jo iz-
rabljeno lahko odložimo. Gre za preprosto 
rešitev, ki jo lahko realiziramo tudi brez ve-
čjih ročnih spretnosti. 

Eko-točka za ločeno zbiranje od-
padkov 
Izdelek je nastal, ko so na tehnični dan 
učenci skupaj z mentorjem iskali rešitev, 
kako bi izdelali eko točko, a ob tem zanjo 
porabili čim manj denarja. Odločili so se, 
da bi bila najprimernejša osnova vrata, ki 
so bila po prenovi šolskih sanitarij name-

njena, da jih odpeljejo na odpad. Izdelke 
so popestrili z lastnimi risbami ter jih na-
menili za ločeno zbiranje plastčnih, papir-
nih in mešanih odpadkov.
Komisija je v obrazložitvi ob podelitvi na-
grade zapisala: »Predlog, ki so ga pod 
mentorstvom Andreja Berlota izdelali 
učenci Osnovne šole Kanal, izraža inova-
tivnost in ustvarjalnost, ima dolgo življenj-
sko dobo in širšo uporabno vrednost. Gre 
za celostni pristop k ravnanju z odpadki: 
vključuje razmišljanje o stvareh na nov 
način, predmetu pa so dali novo in daljšo 
uporabno vrednost. Pri nastajanju tega iz-
delka je pomemben tudi ozaveščevalni vi-
dik in skupinsko delo.«.

rešimo odpadke iz smeti!

Uredila: Irena Hlede
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Spomin-igra za prosti čas
Avtorica tretjega nagrajenega izdelka, obli-
kovalka Andreja Čeligoj, je dobila navdih 
ob brskanju po domačih smeteh, v katerih 
je našla kopico raznolikih ovojnin iz papir-
ja, folije ali plastike, v katerih iz trgovin pri-
nesemo izdelke, kot so čaji, zdravila, viski, 
piškote, mleko, pasjo hrano, prašek za po-
mivalni stroj, ipd... Iz njih je izrezala pare kar-
tic velikosti 5 krat 5 cm, ki jih potrebujemo 
pri igrici Spomin, ter jih nalepila na beli pa-
pir. V embalažo izdelka - igre je spremenila 

škatlo za hamburger, nanjo pa je dodala še 
napis »Igra za prosti čas: Spomin«
Ob izdelku je kot namig za nadaljnje po-
dobne poskuse zapisala: »Smeti sicer vsa-
kodnevno recikliram, a jih ob tem nikoli 
ne opazujem kot likovni motiv ter primer-
ne, da bi iz njih kaj naredila. Zato mi je bil 
to velik izziv. Ob izbiranju motivov sem se 
odlično zabavala, saj so smeti, ki so bile že 
napol odvržene, naenkrat dobile novo na-
logo - postale del igre Spomin. Moj ukrep 
in namig je, da bi bilo dobro že pri mladih 

v vrcih in šolah vzgajati ustvarjalnost in do-
mišljijo tudi tako, da bi ti iz odpadne em-
balaže oblikovali nove izdelke in ji tako dali 
novo življenje oziroma uporabnost. Smeti 
so naša slika in iz njih lahko naredimo ogro-
mno zanimivih igrač oziroma iger.«
To priznanje je komisija pospremila z na-
slednjim mnenjem: »Tretja „zmagovalka“ 
je oblikovaka Andreja Čeligoj z zamislijo 
igre za prosti čas Spomin. Le-taje narejena 
brez dodanih materialov, njena rešitev je 
preprosta in ima širšo uporabno vrednost.«

Ostale nagrade
Komisija je podelila tudi eno posebno pri-
znanje in to za serijo študijskih pripomoč-
kov za eksperimentalne vaje pri fiziki, ki 
so jih razvili na srednji šoli tehniških strok 
Šiška pod mentorstvom mag. Valentina 
Peternela. Po mnenju komisije so dijaki 
s sodelovanjem na natečaju pokazali, da 
se lahko povezujeta fizika in vsebina na-

tečaja. Svoje izdelke so natančno opisa-
li; le-ti so tehnično dovršeni, prav tako je 
pomembna tudi njihova uporabnost za 
študijske pripomočke. Učenci so o svojih 
izdelkih takole zapisali: »Z opisanim po-
skusom je možno izvesti eksperimental-
ne vaje v šoli in približati dijakom fizikalni 
pojav. Prihranimo sredstva za nakup učnih 
pripomočkov in damo odpadkom novo, 
uporabno vrednost«.

Povzetek
Zanimiv natečaj je bil, na žalost, prema-
lo promoviran v javnosti, sicer bi bil odziv 
nanj prav gotovo lahko veliko večji. Njegov 
največji dosežek pa ni le ta, da se prikažejo 
različne možnosti za uporabo odpadkov. 
Seveda tudi to ni zanemarljivo, a veliko po-
membnejše poslanstvo takšnega nateča-
ja je lahko, da z oglaševanjem najširši jav-
nosti čim več ljudi opozori na odgovorno 
ravnanje z odpadki. 
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To, da so Danci zelo visoko na lestvici okoljsko najbolj ozaveščenih držav, 

že vemo. Tudi to vemo, da so znani po tem, da večino odpadkov, ki jih kot 

zelo razvita družba ustvarijo,  predelajo. A to, da je za njih obrat za predela-

vo odpadkov v energijo visoka arhitektura, za katero razpišejo mednarodni 

natečaj, nas vseeno preseneti. Resnično so razpisali tak natečaj in nanj se 

niso sramovali prijaviti ugledni svetovni studiji. Zmagal pa je domači, dobro 

znani ter trenutno eden od svetovno najbolj uspešnih in prodornih arhitek-

turnih studiev BIG.

BIG ter njihov idejni in mnenjski vodja  
Bjarke Ingels s svojimi zamislimi vedno 
znova presenečajo. Krivico bi jim delali, če 
bi le-te imenovali „samo“ ideje, kajti ideje 
so le kratki prebliski, v njihovih razmišlja-
njih pa je toliko inovativnosti in izvirnosti, 
da je izraz zamisel veliko primernejši opis 
za to, kar se “kuha“ v njihovih glavah. To 
razmišljanje je prav to, kar v anglosakson-
skih krogih imenujejo „out of box“ - ven iz 
škatle. Nekonvencionalno in neobreme-
njeno razmišljanje, ki je v vsakem trenutku 
sposobno zavreči nek kliše ali pozabiti na 
dolgo ustaljene norme ter predlagati ne-
kaj popolnoma novega in neobičajnega. 
Verjetno velik del zaslug za uspehe Bjarke-

ja Ingelsa in njegove ekipe leži prav v tem.
Tudi z njihovim zadnjim uspehom - zmago 
na mednarodnem natečaju za obrat za pre-
delavo odpadkov v energijo, ki leži znotraj 
mestnega področja prestolnice Kőpenha-
gen, so dokazali in pokazali miselni in idej-
ni razpon, ki ga imajo. Ponovno so se izvili 
iz nekaterih uveljavljenih klišejev ter si zami-
slili obrat za predelavo odpadkov kot tesno 
z mestom in njegovim življenjem povezani 
objekt. Zanj so namreč predlagali kar nekaj 
funkcij, ki jih pri podobnih objektih doslej ni-
smo bili vajeni, najbolj izvirna pa je, da bi to 
bilo mestno smučišče.  
Želja razpisovalcev natečaja za Obrat za 
predelavo odpadkov v energijo je bila, da 

bi le-ta postal vzorčen med podobnimi 
obrati v svetu, ter da bi bil istočasno ar-
hitekturno znamenje v panorami danske 
prestolnice. Projekt je edina in največja 
okoljska iniciativa na Danskem z budže-
tom 460 milijonov evrov. Nadomestil bo 
izrabljen ter 40 let star obrat  Amagerfor-
braending plant, ki se mu je že iztekla ži-
vljenjska doba, v njem pa bodo vgrajene 
najsodobnejše tehnologije za predelavo 
odpadkov in okoljsko delovanje. 
Med arhitekturnimi studiji, ki so prav tako 
delali natečaj, so BIG premagali studije, 
kot so  Wilkinson Eyre Architects, Do-
minique Perrault Architecture, 3xN, Lun-
dgaard & Tranberg Architects & Gottlieb 

Paludan Architects. Nagrajenci so bili iz-
brani izmed 36 predlogov, ki so prispeli 
na natečaj, katerega zaključek je bil lan-
sko jesen. Zmagovalce je objavila anoni-
mna žirija.  
Največja „inovacija“ projekta BIG-a je 
v tem, da so si novi obrat v nasprotju z 
dosedanjo prakso hermetične zaprto-
sti podobnih objektov zamislili kot novo 
mestno destinacijo, kar vzpostavlja na-
predno vizijo o nekem novem načinu 
dela objektov za predelavo odpadkov. 
Streha objekta s površino 31.000 kva-
dratnih metrov je namreč spremenjena 
v smučišče za prebivalce Kőpenhagna, 
okoliških mest in obiskovalce z različno 

iz smeti v energijo po dansko
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zahtevnimi progami, kar z razširitvijo ob-
stoječih rekreacijskih dejavnosti v bližnji 
okolici v novo vrsto obrata za predelavo 
odpadkov v energijo oživlja arhitekturo in 
podoloča odnos med obratom za prede-
lavo odpadkov in mestom. 
„Nov obrat je primer tega, kar v BIG-u 
imenujemo hedonistična trajnostnost, 
prepričanje, da trajnostnost ni obremeni-
tev, ampak da le-to lahko izboljša kako-
vost bivanja v mestu. Obrat za predelavo 
odpadkov v energijo je skupaj s smuči-
ščem najboljši primer mesta in stavbe, ki 
je tako trajnostna kot gospodarna in soci-
alno trajnostna“ pravi Bjarke Ingels, usta-
novitelj in partner v BIG-u. 

Smučarska proga je popolnoma ekolo-
ška, saj uporablja preokroženi sintetični 
granulat, kar spreminja običaj energetsko 
intenzivnega smučanja v dvoranah. Do 
smučišč se dostopa z dvigalom ob dimni-
ku objekta, kjer se lahko vidi, kako pote-
ka delo v notranjost obrata, pa vse do raz-
gledne ploščadi sto metrov više, od koder 
se obiskovalcem odpirajo neovirani pogle-
di na mesto z ene izmed najvišjih stavb v 
Kőpenhagnu. Dimnik bo predelan tako, 
da bo izpuhoval obroče dima s premerom 
30 metrov vsakič, ko bo predelana tona 
nekdanjega CO

2
. Ti obroči so umotvor v 

Nemčiji delujočega studia realities:united, 
oblikujejo pa se ob kondenzaciji vode in 

Arhitekt: BIG-Bjarke Ingels Group
Odgovorna projektanta: Bjarke Ingels, David Zahle
Sodelavci:  Realities:United (generator obročkov dima), AKT (svetovanje za fasade 
in konstrukcijo), Topotek 1/Man Made Land (oblikovanje krajine)
Površina objekta: 95,000 m2

Površina okolice: 90,000 m2

Streha in smučišča: 32,000 m2
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izpušnih plinov, ko se le-ti počasi dvigajo 
in ohlajajo. Njihov namen je, da prijazno 
opozarjajo na vpliv porabe in služijo kot 
merilo, ki s tem, da dim iz dimnika iz tra-
dicionalnega simbola industrijske dobe 
spreminja v simbol prihodnosti, omo-
goča povprečnemu prebivalcu mesta 
kar najbolj neposredno doumeti izpuste 
CO2. Ponoči bodo na toploto občutljive 
luči sledile dimu in služile temu, da bodo 

pozicionirale laserje na dimne obroče 
tako, da se bodo iz njih ustvarjale osve-
tljene umetniške oblike.
„Oblikovanje fasade stavbe brez tega, 
da upoštevaš njeno vsebino je ena-
ko, kot da bi zavil darilo, ne da bi ve-
del, kaj je v ovoju. Zato smo namesto 
tega, da bi se osredotočili na ovojni pa-
pir, raje svojo energijo usmerili v to, da 
smo ustvarili darilo za prebivalce in obi-

skovalce Kőpenhagna ne glede na to ali 
so ti otroci ali odrasli ljudje, profesionalci 
ali začetniki. Komaj čakam, da bom leta 
2016 lahko smučal na podlagi iz čiste 
in zelene energije z razgledi na vse me-
sto.“ pravi partner v BIG-u David Zahle. 
Iz daljave bo celotna stavba izgledala 
tako, kot da je pokrita z vertikalno ze-
leno fasado, ki jo ustvarjajo skladovni-
ce modulov, zloženih kot opeke, ki od 

daleč spominjajo na goro. Topografi-
jo okolice so v obliko parka, ki omogo-
ča neformalne športne dejavnosti pole-
ti in pozimi, oblikovali v firmi Topotek 1 
& Man Made Land. Ob zahodnem robu 
stavbe bo polje gričkov, ki bo posnema-
lo progo s kuclji. Sistem poti skozi park 
bo pokril celotno območje in skrbel, da 
bo le-to tudi dobro povezano z okoliški-
mi področji. 
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Stavbi z nekoliko nenavadnim imenom Pixel, ki so jo kot poslovno stavbo 

podetja Grocon konec lanskega leta zgradili v avstralskem Melbournu, je 

uspel izjemen podvig: s svojimi rešitvami za energetsko učinkovitost, bival-

no ugodje in prijaznost do okolja je od Avstralskega združenja za zelene 

stavbe - the Green Building Council of Australia (GBCA) uspela pridobiti kar 

100 točk. To pomeni, da je v največji možni meri zadostila trenutno veljav-

nim najvišjim standardom kakovosti zelenogradenj.

Stavba, ki se nahaja v nekdanji pivovarni 
Carlton Brewery v samem središču Mel-
bourna, bo po prenovi gostila prosto-
re gradbenega podjetja Goccon. To je 
že 250-ta stavba, ki je bila certificirana v 

skladu z avstralskim standardom Green 
Star in je po besedah predsednika avstral-
skega združenja za zelene stavbe Romil-
lya Madewa tudi »najbolj zelena stavba 
v Avstraliji«, nekateri poznavalci pa so jo 

celo ocenili kot trenutno najbolj zeleno 
na svetu. Projektanti štirinadstropnega 
objekta so arhitekti Studia 505 iz Mel-
bourna. 
Po avstralskem certifikatnem sistemu 

Green Star je merilo za dosego šestih 
zvezdic Green Stara zbranih 75 točk. 
Pixel jih je dosegel kar vseh 100 možnih 
ter bil zato odlikovan z dodatnimi peti-
mi zvezdicami za inovativnost. Te je pre-

najbolj zelena avstralska stavba
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jel zaradi ogljično nevtralnega delovanja 
stavbe, vakumskega sistema v sanitari-
jah, anaerobnega sistema kanalizacije in 

zmanjšanega obsega parkirišč. Rešitve 
upravljanja z vodo v stavbi so le-to uspo-
sobile, da je neodvisna glede vode, kar 

je v Avstraliji, posebno pa v Melbournu, 
zelo pomemben dosežek. 
Za objekt uporabljeni gradbeni materi-

al je sicer beton, a to ne navaden, am-
pak poseben, imenovan Pixelcrete. Le-
ta vsebuje kar pol manj ogljika kot ga 
običajno vsebuje ta gradbeni material. 
Streha objekta je ozelenjena z lokalni-
mi rastlinami, poleg tega pa so tam še 
fotonapetostni sončni zbiralniki in vetr-
ne turbine. Na fasadi nameščeni senč-
niki prepuščajo v stavbo zadostno koli-
čino dnevne svetlobe, a ustavijo močno 
sončno pripeko ter zagotavljajo, da stav-
ba ostaja hladna tudi takrat. Nasadi trsja 
v vsaki etaži filtrirajo sivo vodo ter isto-
časno hladijo stavbo. 
Po izjemno uspešnem izidu certificira-
nja po avstralskem certifikatnem stan-
dardu Pixel sedaj ocenjujejo tudi po 
ameriškem LEED-u in britanskem BRE-
EAM-u. Avstralski certifikatni standard 
Green Star obstaja že od leta 2003, 
prva z njim opravljena cenitev objekta je 
bila izvedena leta 2005 in sicer je to bil 
objekt 8 Brindabella Circuit na letališču 
v Canberri. Že leta 2009 je bilo doseže-
no število sto certficiranih objektov, jubi-
lejni stoti je bil sedež podjetja Stockland 
v Sydneyu. Od takrat se je v le dobrem 
letu to število skoraj potrojilo, tako da 
ima Avstralija trenutno 3.57 milijonov 
kvadratnih metrov certificiranih površin 
v pisarniških, prodajnih, izobraževalnih 
in stanovanjskih objektih po vsej državi. 
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Pred kratkim so v Združenih arabskih emiratih slovesno in v prisotnosti naj-

višjih vladnih predstavnikov, to je podpredsednika ter prvega ministra šejka 

Mohammed bin Rashid Al Maktouma ter njegove žene kraljice Elisabeth 

II, javnosti predstavili načrte novega narodnega muzeja v Abu Dhabiju, ki 

bo posvečen ustanovnemu predsedniku te države, šejku Zayed bin Sultan 

Al Nahyanu. Arhitekt tega projekta je prav tako slaven in častivreden kot 

njegovi gostitelji: sir Norman Foster oziroma njegovo podjetje Foster + Par-

tners.

Objekt je zamišljen kot spomenik v čast 
preminulemu ustanovnemu presedniku in 
bi naj postal središče kulturne četrti Saa-
diyat Island, s svojim izgledom pa bi naj 
prikazoval zgodovino, kulturo ter tudi so-
dobne socialne in gospodarske spremem-
be v Emiratih. Njegov cilj v arhitekturnem 
smislu je bil, da združi visoko učinkovito, 
sodobno obliko z elementi tradicionalne-
ga arabskega oblikovanja in gostoljubno-
sti, da bi se ustvaril muzej, ki bi bil trajno-
sten, gostoljuben in ki bi se tudi kulturno 
vklapljal v okolico. V poklon šejkovi zapu-
ščini in njegovi ljubezni do narave jeobkro-
žen s pokrajinskim parkom, zasnovanim v 
obliki časovnice njegovega življenja.
Prireditveni prostori se nahajajo na ume-
tno zgrajenih pokrajinskih nasipih. V pritli-
čju petih sončno-toplotnih stolpov se na-
hajajo številne galerije. Stolpi se segrevajo 
in delujejo kot vzgonski dimniki, ki vlečejo 
tokove na naraven način ohlajenega zra-
ka skozi muzej. Svež zrak se zajema v kle-
ti, vodi skozi vkopane zemeljsko hladilne 
pipe ter se na koncu spušča v preddver-
je.Vročina na vrhu stolpov pripomore k 
temu, da se le ob pomoči naravnih silnic 
vzgona zaradi učinka toplotnega vleka po-
mika skozi galerije v vertikalni smeri. Na 
vrhu stolpov, oblikovanih v obliki krila, se 
odpirajo zračne lopute, ki izkoriščajo nega-
tiven tlak na njegovi površini, da speljejo 
vroč zrak na prosto. 
V notranjosti muzeja najdemo aerodina-
mično oblikovane lahke jeklene konstruk-
cije, ki naj bi delovale kot peresa ptičje-
ga krila. Podobnosti s sokoli in letenjem 
so očividne ter izhajajo od šejkove ljube-
zni do sokolarstva. Ta tema se vleče še 

ekstravagantni zayedov muzej
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nadalje skozi galerije, posvečene temu 
istemu področju kot delu širše konzerva-
torske usmeritve. Notranji prostori se nav-
zven odpirajo v nepokrito areno za živi pri-
kaz lovskih ptic.
Za uravnoteženje lahkotnih jeklenih struk-
tur z bolj monumentalno izkušnjo se le-te 
v notranjosti galerije obračajo v dramatič-
no osrednje predverje, ki je povlečeno v 
zemljo, da po eni strani izkoristi njene to-
plotne lastnosti ter po drugi plati poveže 
trgovine, kavarne, avditorij in neformalne 

prostore za plesne prireditve ali večere po-
ezije. Obravnavanje luči in senc temelji na 
tradiciji diskretnih, skrbno postavljenih od-
prtin, ki zajemajo in usmerjajo intenzivno 
sončno svetlobo regije, da bi se prostore 
istočasno osvetlilo in animiralo. Objekti so 
prikazani v nišah in na kamnitih podstav-
kih, ki se nevidno dvigajo iz tal.
V muzeju bo tudi cela vrsta različnih priredi-
tvenih prostorov. Velik avditorij, odet v tekstil 
iz Emiratov, bo nudil sugestivno namestitev 
za predstavitve in filme. V preddverju bo več 

neformalnih prostorov za gledališke, glasbe-
ne in plesne predstave, kjer se bodo lahko 
obiskovalci zbrali v krog, da bi uživali dogo-
dek in vzdušje tradicionalnih prireditev. 
Zasnova notranjosti restavracije s skrbno 
izbrano opremo temelji na razkošju in go-
stoljubnosti beduinskega šotora. Prostori 
za pomembne osebe se odpirajo v osre-
dnje dvorišče in ponujajo gostom enkra-
tno perspektivo, saj so edini v muzeju, od 
koder je mogoče občudovati razgled na 
vetrne stolpe. 

Otok Saadiyat, na katerem bo muzej, se 
nahaja 500 metrov od obale Abu Dha-
bija ter je največje naselje mešane rabe 
v Arabskem zalivu. Razporejen v sedem 
okrožij bo v bližnji prihodnosti postal pro-
stor, kjer bodo svoje mesto našli tudi mno-
gi drugi muzeji, med drugim Guggenheim 
Abu Dhabi, Louvre Abu Dhabi, center 
upodabljajočih umetnosti ter Mornariški 
muzej. Zayedov narodni muzej je že v iz-
gradnji in bo dokončan prvi med načrto-
vanimi muzeji na otoku. 
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Dunajski COOP HIMMELB(L)AU že nekaj časa ohranja sloves enega od 

najuspešnejših in najbolj prodornih arhitekturnih birojev. Zapisanost okolju 

prijazni arhitekturi je za njihovega idejnega vodjo Wolfa D. Prixa izhodišče 

večine njihovih projektov. Tak je tudi Mednarodni konferenčni center v Dali-

anu na Kitajskem. Njegove odlike niso ostale neopažene v svetovnih medijih 

– zanj jim je ugledna mednarodna revija za arhitekturo in oblikovanje Wall-

paper podelila nagrado Wallpaper* Design Award v kategoriji najboljših gra-

jenih objektov. Ostali nagrajenci v tej kategoriji so Zaha Hadid Architects, 

Plasma Studio z GroundLabom ter Foster + Partners, torej družba, ki se je 

ne bi branil noben arhitekturni studio na svetu. 

Dalian, mesto, v katerem je konferenčni 
center lociran, je pomembno pristanišče 
ter industrijsko, trgovsko in turistično sredi-
šče na skrajnem jugu polotoka Liaodong 

kitajske province Laoning. V kar osmih 
nadstropjih se na 117.000 kvadratnih 
metrih površine raztezajo prostori konfe-
renčnega centra, opere in razstaviščne-

ga centra, seveda pospremljeni z vsemi 
potrebnimi parkirnimi prostori ter prosto-
ri za dostavo in servisne storitve v kletnih 
etažah. Vodilni oblikovalec podjetja COOP 

HIMMELB(L)AU Wolf D. Prix je objekt opi-
sal kot: “konferenčno in prireditveno me-
stece pod skupno strešno lupino”. V sre-
dišču je operna hiša s 1.600 sedeži in 

zeleni prireditveni orjak
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prilagodljiv konferenčni prostor za 2.500 
obiskovalcev. 
Mestne oblasti v Dalianu stopajo po poti, ki 
so jo pred tem ubrala že mnoga druga in-
dustrijska in pristaniška mesta po svetu. To 
pomeni, da želijo sedanje kontejnersko pri-
stanišče umakniti iz bližine mestnega ob-
močja, vzpostaviti novo mednarodno pri-
stanišče za križarke, ga z novim mostom 
povezati z mestom ter, da sproščene po-
vršine, ki so pri tem nastale, uporabijo za 
razvoj novih mestnih površin. Urbanistič-
ni cilj pri oblikovanju novega konferenč-
nega centra je bil, da se ustvari trajno pre-
poznavno obeležje znotraj omenjenega 

mestnega predela. Le-ta leži na končni toč-
ki področja, ki je namenjeno prihodnjemu 
širjenju mestnega središča kot zaključek 
glavne osi, ki ga bo povezovala z mental-
nim zaledjem mednarodne skupnosti. 
Zasnova lokacije zato izhaja iz orientacije 
dveh glavnih osi, ki se srečujeta ob glav-
nem vhodu v objekt. Konferenčni prosto-
ri, ki se odslikujejo na fasadah, ustvarjajo 
prostorsko večplastnost volumna stavbe. 
Različne gledališke in konferenčne pro-
store pokriva konično oblikovana streha, 
skozi katero nadzorovana dnevna svetlo-
ba omogoča dobro prostorsko orientacijo 
obiskovalcev ter raznovrstna vzdušja. 

Arhitekturna zasnova
Le-ta izhaja iz postavke, da mora stavba 
ravno tako odslikovati obetajočo sodob-
no prihodnost Daliana, kakor tudi njegovo 
tradicijo kot pomembno pristanišče ter tr-
govsko, industrijsko in turistično središče. 
Formalni jezik projekta ni piktografski, am-
pak združevalni, saj kombinira in spaja ra-
cionalno strukturo in organizacijo sodob-
nega konferenčnega centra s plavajočimi 
prostori tradicionalne azijske arhitekture 
ter z oblikovnimi reminiscencami mehkih 
površin, ki jih oblikujejo sile morja. 
Javne površine v pritličju omogočajo lo-
čene dostope različnim skupinam upo-

rabnikov, kjer se skozi nakupovalne in 
razstaviščne prostore, ki so neposredno 
povezani na konferenčni center, odpira-
jo dramatične razgledne osi skozi stavbo. 
Konferenčni in prireditveni prostori so 15 
metrov iznad vhodne avle. Veliko gledali-
šče s 1.600 sedeži ter z odrskim stolpom 
je postavljeno kot jedro v središču stavbe, 
natačno nasproti njega pa je prilagodljiv 
konferenčni prostor. S takšno razporeditvi-
jo glavnega odra se lahko gledališče upo-
rablja na običajen način ali pa tudi kot pri-
lagodljiva večnamesnka dvorana. Avditorij 
je dodatno opremljen z zaodrnimi prosto-
ri, kot jih poznamo v opernih hišah. Takšna 
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zasnova omogoča kar najširšo uporab-
nost dvorane, saj se le-ta lahko z zelo nizki-
mi dodatnimi vložki priredi tudi za dogod-
ke, kot so kongresi, gledališke, glasbene in 
celo operne predstave. Veliko dvorano se 
lahko tudi dodatno opremi z dvojnim pri-
lagodljivim podom, ki omogoča uporabo 
prostora tudi za banketne dogodke in celo 
kot parlamentarno dvorano. 
Manjši konferenčni prostori so kot biseri 
nanizani okrog jedra tako, da so povezo-
valne poti med njimi čim krajše, kar po-
meni tudi manj porabljenega časa za iz-
menjavo med različnimi enotami. Večina 
konferenčnih dvoran in komunikacijskih 
poti je osvetljena z dnevno svetlobo s 
stropa. Skozi to odprto in fluidno uredi-
tev gledaliških in konferenčnih prostorov 
je v osrednji etaži ustvarjena tipična me-
stna struktura s trgi in uličnimi prostori, ki 
po eni strani s preprosto razpoznavnimi 
“naslovi” poenostavlja orientacijo upo-
rabnikov v prostoru, po drugi strani pa 
omogoča vzpostavljanje zahtevanih ne-
formalnih prostorov med dvoranami za 
druženje, razvedrilo in katering. Iz vseh 
pa se odpirajo pogledi v zunanjost, kar 
ustvarja idealno vzdušje za sodobno kon-
ferenčno rabo. 
Dostopi v podzemno garažo za tovornja-
ke ter za upravljanje z odpadki so ureje-
ni na jugozahodni strani objekta, tako da 
ne ovirajo glavnega dostopa do objekta 
tranzitnemu prometu. Glavni vhod s stra-
ni morja je namenjem prihodnjim preu-
rejanjem objekta, vključno s povezavami 
na načrtovani terminal za križarke. 

Tehnične, podnebne  
in okoljske zasnove
Fokus arhitekturnega oblikovanja in razvo-
ja projekta je v tehnologiji, konstrukciji in 
njihovi usklajenosti. Tehnični sistemi ima-
jo predvsem servisno funkcijo. Kot orga-
nizem izpolnjujejo zadane naloge samo-
dejno, nevidno in neslišno. V Dalianskem 
mednarodnem konferenčnem centru 
vsi ti sistemi delujejo kot hibridno mesto 
znotraj stavbe. Za tehnično infrastrukturo 
stavbe to pomeni, da računajo z velikimi 
množicami obiskovalcev, ki se bodo isto-
časno pomikali skozi stavbo, in ki pričaku-
jejo visok standard pretočnosti in ugodja, 
kot tudi kakovostno arhitekturo, ki je prav 
tako prilagodljiva, kot tudi energetsko ter 
drugače varčna. 
Tehnične površine v podzemlju oskrbuje-
jo infrastrukturo pravokotne mreže, ki je v 
glavnem znotraj vertikalnih jeder. Najpo-
membnejša potreba konferenčnega cen-
tra je, da se ga oskrbuje z zadostnimi ko-
ličinami svežega zraka ter, da se ob tem 
zagotavlja tudi visoka raven toplotnega in 
zvočnega ugodja. Zato se prečiščen zrak 
brezslišno vpihuje v prostore pod sedeži 
skozi napeljave v dvojnih tleh. Naprave za 
izpihovanje zraka zagotavljajo trajno do-
vajanje zraka na stopniščih. Človeško to-
ploto, ki se zaradi termičnosti dviguje pod 
strop, se odstranjuje z izsesavanjem. 
Hlajenje bodo v poletnem obdobju omo-
gočali sevajoči stropni paneli, ki so lahko 
uporabljani tudi kot grelna telesa v zim-
skem času. Poleg mehanskih naprav za 
dovod in razporejanje zraka so predvi-

dene tudi naprave za rekuperacijo odpa-
dne energije iz prostorov. Eden glavnih 
ciljev trajnostne arhitekture, ki je danes 
že standard za vse projekte, pa je pred-
vsem minimiziranje porabe energije. Naj-
pomembnejše je, da se izogiba opaznim 
nihanjem v porabi tekom dneva. Zaradi 
tega je treba v kar največji meri vključiti 
naravne vire, kot so:
● uporaba toplotne energije morske 
vode s toplotnimi črpalkami za hlajenje v le-
tnem in ogrevanje v zimskem obdobju, 
● splošna uporaba nizkotemperaturnih 
sistemov za ogrevanje v kombinaciji z 
aktivacijo betonskega jedra kot toplotne 
mase za ohranjanje stavbe na konstantni 
temperaturi, 
● naravno prezračevanje velikih zračnih 
volumnov znotraj stavbe, ki omogoča 

minimiziranje mehanskih naprav za ven-
tilacijsko ogrevanje in hlajenje. Atrij je za-
snovan kot sončno ogrevano ter naravno 
prezračevano subklimatsko področje,
● znotraj velikih volumnov so lahko indi-
vidualna področja obravnavana ločeno z 
dodatnimi posegi, kot je premično prezra-
čevanje,
● veliko dnevne svetlobe, ki je zaželje-
na tako zaradi svojih pozitivnih psiholo-
ških učinkov kot tudi zaradi nižjih stro-
škov umetnega osvetljevanja in porabe 
energije,
● proizvodnja sončne energije iz sončnih 
zbiralnikov, ki so vgrajeni v ovoj stavbe.
Mednarodni konferenčni center v Dalianu 
na Kitajskem je tako še ena izmed ikonič-
nih svetovnih arhitektur, ki se v zgodovino 
vpisuje kot trajnostni objekt. 
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problem: gradbeni sektor : rešitev: gradbeni sek-

tor = izziv 2030 oziroma »preobrazba v poteku«

Stavbe so glavni vir svetovnega povpraševanja po 

energiji in materialih, ki ustvarjajo vzporedni proi-

zvod le-tega - toplogredne pline. Upočasnitev rasti 

količine toplogrednih plinov in v končni fazi njihova 

popolna ukinitev je ključna postavka za postopno 

vzpostavitev nadzora nad podnebnimi sprememba-

mi ter pri ohranjanju temperature ozračja na povpre-

čju, ki ni več kot 2 stopinji višja, kot je bila v predin-

dustrijski dobi.

Za dosego tega cilja je združenje Arhi-
tektura 2030 izdalo poziv Izziv (Chal-
lenge) 2030, s katerim je  svetovno 
arhitekturno javnost pozvalo oziroma iz-
zvalo, da si postavi naslednje cilje:
- vse novogradnje, razvojni načrti in po-
membnejše prenove morajo biti projek-
tirani tako, da dosegajo performančni 

standard za porabo fosilnih goriv, izpust 
toplogrednih plinov ter porabo energije 
v obsegu največ 60 odstotkov povpre-
čja, ki je v posamezni državi predpisan 
kot standard.
- najmanj enak obseg obstoječega 
stavbnega sklada mora biti vsakoletno 
obnovljen tako, da zadovoljuje zahteve 

glede znižanja porabe fosilnih goriv, iz-
pustov toplogrednih plinov ter porabe 
energije v obsegu največ 60 odstot-
kov povprečja, ki je v posamezni državi 
predpisan kot standard.
Standard za omejitev uporabe fosilnih 
goriv se mora redno višati in sicer v vsa-
kem petletnem obdobju za deset ostot-
kov, kar pomeni:
• 70 odstotkov od leta 2015 naprej,
• 80 odstotkov od leta 2020 naprej,
• 90 odstotkov od leta 2025 naprej,
Cilj je, da se z letom 2030 je doseže 
stopnja ogljične nevtralnosti, kar pome-
ni, da ne bi bilo več v uporabi fosilnih 
goriv ter vzporedno tudi ne izpustov to-
plogrednih plinov. 
Za dosego teh smelih ciljev združenje 
priporoča, da se vzporedno uvajajo ino-
vativne strategije trajnostnega oblikova-
nja, ki ustvarjajo obnovljivo energijo na 
licu mesta ali pa to v obsegu največ 20 
odstotkov odkupujejo. 

izziv - challenge 2030

Podpisniki izziva 2030 so: Ame-
riški arhitekturni inštitut, Ameri-
ško združenje za zelene stavbe 
(USGBC), Ameriški svet županov, 
Ameriško združenje za ogreva-
nje, hlajenje in klimatizacijo, Ame-
riško zdrzuženje za sončno ener-
gijo, Ameriško združenje notranjih 
oblikovalcev, Narodno združenje 
za divje živali, Združenje učiteljev 
gradbene znanosti ICLEI, Združe-
nje arhitektov iz Ontaria, idr ...

Arhitektura 2030
Neprofitno, nestrankarsko in ne-
odvisno organizacijo Arhitektura 
2030 je leta 2002 v odgovor na 
grožnjo podnebnih sprememb 
ustanovil arhitekt Edward Maz-
ria. Poslanstvo gibanja je, da čim 
hitreje spremeni ameriški in sve-
tovni gradbeni sektor iz glavne-
ga povzročitelja toplogrednih 
plinov v središče za odločanje o 
podnebnih spremembah, porabi 
energije in gospodarski krizi. Cilj 
organizacije je premočrten: do-
seganje občutnega znižanja iz-
pustov toplogrednih plinov, ki jih 
povzroča gradbeni sektor, s spre-
membami pri  načrtovanju, obli-
kovanju in izgradnji novih stavb 
in naselij.

DANES

Zmanjšanje porabe fos. goriv Poraba energije iz fosilnih goriv

OGLJIČNA 
NEVTRAL-
NOST

Zmanjševanje porabe fosilnih goriv in porabe energije iz fosilnih gradiv

Edward Mazria, pobudnik in ustanovitelj gibanja Challenge 2030
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Eco label oziroma v slovenščino prevedeno znak za okolje (okoljska mar-

jetica) je prostovoljni program, ki ga je leta 1992 vpeljala v svoj pravni red 

Evropska unija, da bi z njim odlikovala in opogumljala proizvode ali storitve, 

ki zadovoljujejo visoke okoljske standarde in visoka merila glede uporabno-

sti ter so na splošno prijaznejši do okolja. Vsi izdelki, ki so odlikovani s tem 

priznanjem, imajo pravico do uporabe znaka v obliki marjetice, na osnovi 

katerega jih porabniki lažje prepoznajo. 

Okoljska marjetica pomeni za njenega 
pridobitelja dodano vrednost in konku-
renčno prednost na rastočem trgu blaga 
in storitev. Pristop k programu je prosto-
voljen in temelji na tržni osnovi, pridobi-
telja pa zavezuje k trajni strategiji varo-
vanja okolja v največji možni meri in v 
celotnem življenjskem obdobju proizvo-
dov oziroma storitev, ki jih ponuja tržišču.
Danes oznaka Okoljska marjetica pokri-
va že širok krog izdelkov, katerim se ne-
nehno dodajajo nove skupine. Trenutno 
v te skupine sodijo proizvodi in storitve 
s področij čistil, aparatov, izdelkov iz pa-
pirja, izdelkov za dom in vrt, oblačil, tu-
rizma in maziv. Čeprav je logo prijazen in 
preprost, so merila za njegovo pridobitev 
stroga in le najboljši in do okolja najbolj 
prijazni izdelki so upravičeni, da si ga na-
denejo. Poleg tega je to oznaka, ki ji lah-
ko porabniki popolnoma zaupajo, saj so 

merila zanjo usklajena na evropski ravni 
ter ob pomoči številnih izvedencev - po-
delijo jo le tistim proizvajalcem ali izva-
jalcem, ki zadostijo zahtevanim visokim 
okoljskim standardom ter standardom 
učinkovitosti. 
Število nosilcev znaka seveda zelo hitro 

narašča, saj so prednosti, ki jih ta prinaša, 
velike. V grafih sta prikazani rast števila 
pridobljenih licenc od leta 1992 ter šte-
vilo licenc glede na državo proizvajalca. 
Skupno število pridobljenih licenc je že 
leta 2010 preseglo število 1.000, največ 
licenc pa so pridobili proizvajalci in izva-
jalci iz Italije (331) in Francije (203). Sle-
dijo jim Španci in Nemci, vsak s po 60 
licencami. 
Kje pa smo tukaj Slovenci? Naš dosežek 
je čarobno število tri. Marjetico so na slo-
venskem tržišču pridobila tri podjetja in 
sicer Paloma, d.d. za svoje toaletne papir-
je, Terme Snovik iz Kamnika za turistične 
nastanitve ter Vipap Videm Krško za ko-
pirni in grafični papir. 
Posebno aktivni so na področju ekolo-
škega označevanja Švedi, ki imajo celo 
svoj lastni program, imenovan Nordic 
Ecolabel. Poglejmo si nekaj primerov iz-

delkov, ki so dobili to švedsko priznanje. 
• tanek LED-televizor podjetja Sam-

sung ni le izjemno tanek, ampak po-
rabi tudi 40 odstotkov manj energije 
kot običajni LCD-televizorji. Najsodob-
nejša tehnologija LED zagotavlja, da 
izdelek ne vsebuje popolnoma nič 
merkurija. Ker je ohišje zelo tanko (le 
približno 2,5 cm je njegova debelina), 
je zanj porabljenega ustrezno manj 
materiala pri proizvodnji, kar posledič-
no pomeni manj embalaže ter racio-
nalnejši transport. Uporaba škodljivih 
kemikalij je zmanjšana na minimum, 
popolnoma pa je, na primer, opušče-
na uporaba barvil v pršilcih, ki vsebu-
jejo strupene solvente. 

• Bĺstad camping je prvi kamping na 
Švedskem, ki je dobil ekološki znak. 
Kar sedemdeset kampingov po Evro-
pi je doslej dobilo to priznanje, ome-

eco label oz. okoljska marjetica

Graf 1: rast števila pridobljenih licenc od leta 1992 Graf 2: skupno število pridobljenih licenc po državah
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njeni pa je prvi na Švedskem. Kaj pa 
to pomeni v praksi? Predvsem kar 
največje mogoče zmanjšanje porabe 
energije, tako da ima, na primer, vsaka 
prikolica svoj lasten merilec porabe in 
da gostje plačajo le toliko, kolikor po-
rabijo. Števci so prav tako nameščeni 
za porabo tople vode, ki jo ogrevajo s 
sončnimi zbiralniki.  

• Restavracija Operakällaren iz 
Stockholma sodi med lokale, ki jih 
ima v svojem vodiču navedene tudi 
sloviti Michelinov vodič po prehra-
ni Guide Rouge. Pridobitev okoljske 

oznake za restavracijo zahteva cel 
strateški načrt, saj mora npr. meni 
vsebovati nabor hrane lokalnega iz-
vora ter iz organske pridelave. Seve-
da je treba pri njeni pripravi varčno 
uporabljati energijo, opustiti upora-
bo škodljivih kemikalij ter jih zamenja-
ti z ekološko označenimi nadomestki, 
razvrščati odpadke in delati tudi na 
tem, da se zmanjšajo prevozni stroški 
v restavracijo in iz nje.

• tudi šamponi Yvesa Rocherja so po 
novem bolj zeleni kot do sedaj. Sve-
tovno znani francoski izdelovalec koz-

metike je namreč naredil novo linijo 
izdelkov z okoljsko oznako pod ime-
nom “I love my planet”. Izdelki v njej 
vsebujejo le sestavine rastlinskega iz-
vora, na primer vitamin E in izvleček 
limone. Zahteva, ki jo morajo izpolniti 
prav vsi kozmetični izdelki, da pridobi-
jo okoljsko oznako je, da ne vsebuje-
jo težkih kovin ali biocidov, poleg tega 
pa morajo vsebovati še sestavine, ki 
so preprosto biorazgradljive, opravijo 
preizkus kakovosti in varnosti ter ima-
jo embalažo, ki vsebuje kar najmanj 
mogoče okolju škodljivih snovi. Pod-

jetju Yvesa Rocherja zahtev za okolj-
ski znak ni bilo težko izpolniti, saj že 
od svoje ustanovitve leta 1959 dalje 
zagovarja naravno lepoto. 

Prikazani primeri nakazujejo le nekaj 
možnosti, kako se da izboljšati kako-
vost, predvsem pa okoljsko ustreznost 
izdelkov, ter si tako pridobiti boljši po-
ložaj na tržišču. Kot pa je bilo že v iz-
hodišču rečeno, število izdelkov in stori-
tev, ki jih je mogoče opremiti z okoljsko 
marjetico, nenehno raste in čas za 
vstop na vlak okoljske ozaveščenosti je 
ravno pravi.

eco label oz. okoljska marjetica

Skandinavski znak za okoljsko kakovost 
Nordic Eco label Restavracija Operakällaren iz Stockholma 

Super tanek LED LCD televizor podjetja 
Samsung

Terme Snovik pri Kamniku Šamponi Yves Rocher: “I love my planet”
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novi znanstveni in kongresni center mesta Darmstadt

Pravokotno in enostavno – ta opis nikakor ne sodi k tej stavbi. Ravno na-

sprotno. Prej bi jo opisali kot zelo zgovorno in dinamično. Poimenovana je 

po umetnem kemijskem elementu Darmstadtium, katerega so izumili prav v 

tem nemškem mestu pred petnajstimi leti. 

Brez sprednje ali zadnje fasade se stavba 
zaradi svoje centralne postavitve stopi z 
okolico. Kljub potrebam po skladiščnih pro-
storih in dostopni poti nima značilne zadnje 
fasade in deluje transparentno in odprto v 
vse smeri. Nagnjen teren parcele je spre-
tno izkoriščen za skrivanje manj privlačnih 
opravil pod zemljo.
Konstrukcija 44.500 kvadratnih metrov 
velike stavbe je sestavljena iz štirih prekri-
vajočih se elementov. Ovoj iz stekla, jekla 
in kamna prekriva veliko dvorano s 1600 
in manjšo s 500 sedeži. V objektu je tudi 
18 večjih in manjših konferenčnih dvoran, 
veliko predverje, podzemna garaža in resta-
vracija. Na kratko: moderen večnamenski 
konferenčni in kulturni center, ki zadošča 
današnjim najvišjim standardom glede od-
nosa do okolja, energetske porabe in odr-
ske tehnike.
Pri izbiri gradbenih materialov so veliko vlo-
go igrale lastnosti obzirnosti do okolja in 
nizke energetske porabe; npr. visokokako-
vostno izolativno steklo za čim nižje stroške 
ogrevanja in bambu, kot najhitreje obnavlja-
joč se lesni material za vse talne in neka-
tere stenske obloge. Tudi pri načrtovanju 
strojnih instalacij so bili upoštevani okoljski 
vidiki, tako je uporabljen vakumski sistem 
splakovanja stranišč, ogrevanje s lesnimi 
odpadki in fotonapetostni sistem.
Zahtevno sočasno delo večih projektantov
Prvotni projekt je nastajal pod vodstvom 
dunajskega arhitekta Talika Chalabija. Po 
zmagi na natečaju se je želel povezati z lo-
kalnim arhitekturnim birojem. Po nasvetu 
odgovornih na mestni upravi mesta Darm-
stadt in profesorji na tamkajšnji tehniški uni-
verzi je navezal stik z arhitektom Paulom 

Schröderjem. Poleg izjemnih referenc bi-
roja fs-architects je bilo pri sodelovanju 
ključno tudi dejstvo, da sta oba biroja pro-
jektirala z enakim programom ArchiCAD. 
Zapletena geometrija te izjemne stavbe, 
kjer so pravi koti izjema in ne pravilo, je že 
v osnovi zahtevala moderno, 3D BIM-pro-
jektiranje.

„Prvotna oblika, delo avstrijskih kolegov, je 
bila na prvi pogled izjemno nenavadna” se 
spominja Paul Schröder. ”Toda dokaj kma-
lu sem spoznal odlike projekta, tako da me 
je le-ta zelo pritegnil in sem začel iskati pri-
merne konstrukcijske rešitve za to neobi-
čajno obliko. Projekt je v biro prinesel vzne-
mirjenje in občasne težke trenutke, saj smo 

istočasno izdelovali dokumentacijo tudi za 
nek drug projekt. Oblikovanje stavbe in iz-
delava tehnične dokumentacije sta bili tu-
kaj dve povsem različni nalogi. Pri izdelavi 
detajlov moraš upoštevati veliko vidikov, 
tako finančne kot čisto konstrukcijske, po-
žarno varnostne ali ekološke. Sproti se je 
bilo treba hitro prilagajati, tako smo na pri-

darmstadtium
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mer pri izkopu gradbene jame naleteli na 
ostanke antičnega obzidja, katere smo na-
knadno vključili v stavbo.“
„Na projektu je skozi štiri leta do konč-
ne izgradnje skupaj delalo deset ljudi. Pri 
projektiranju smo intenzivno uporabljali 
Teamwork-funkcionalnost programa Ar-
chiCAD, ki nam je omogočala, da smo 
projekt razdelili na manjše sklope. Te so 
obdelovale manjše skupine dveh ali treh 
arhitektov. Vse skupaj je bilo ves čas po-
vezano v celoto, saj smo delali na eni da-
toteki. Tako smo vsi imeli vpogled v to, kaj 
dela posamezna skupina, vse skupaj pa 
smo koordinirali na rednih sestankih. Ne-
simetričnost stavbe je poskrbela, da je 
vsak del projekta unikaten, tako je bilo tre-
ba vse delati na novo, brez kopiranja s ka-
kšnega drugega dela na projektu. Zaradi 
enotnega orodja je potekala tudi komuni-
kacija z avstrijskim birojem brez zapletov. 
3D-projektiranje je bilo zaradi kompleksne 
konstrukcije nuja. Ogrodje je sestavljeno iz 
številnih stebrov, ki so skoraj vsi nagnjeni v 
vsaj dveh ravninah, vendar so vsi tlorisi in 
prerezi izdelani samodejno“.

Cvetlica iz jekla in stekla
V središču Darmstadtiuma je t.i. Calla, ar-
hitekturni ekvivalent cvetlici, narejen iz je-

kla in stekla. Ta unikatna struktura, ki se 
spusti s strehe stavbe, se pri tem upogi-
ba in je proti dnu vedno ožja ter se konča 
skoraj dvajset metrov nižje na tleh druge-
ga nadstropja, ni samo vizualna atrakcija, 
ampak ima tudi svojo funkcijo. „Calla“ je 
del strehe nad preddverjem. Njena cvetu 
podobna oblika vodi deževnico v zbiralni-
ke, od koder jo nato zajemajo kot vodo za 
sanitarije, hlajenje zraka in zalivanje zuna-
njih zelenih površin. Zrak, ki ga zajemajo 
skozi „Callo“, je uporabljen za ogrevanje 
ali hlajenje prostorov, nenazadnje pa tudi 
vodi naravno svetlobo vse do druge pod-
zemne etaže.
Ta izjemna oblikovalska zamisel, spoj funk-
cije in estetike, je zahtevala skrajno skrbno 
načrtovanje in izvedbo. „Kovinska konstruk-
cija z vgrajenimi 840 steklenimi paneli je 
brez primere v naših projektih. Vključitev 
Calle je bila zahtevna naloga. Ker takor re-
koč lebdi v zraku, je bilo vse elemente mo-
goče opisati le s pomočjo XYZ koordinat. 
Koordinatno izhodišče iz ArchiCADa smo 
fizično označili na tleh predverja in nato po-
ložaje vseh elementov pri sestavljanju me-
rili od te točke. S tem projektom smo do-
kazali, da lahko oblikujemo in izvedemo 
tudi najdrznejše zamisli,“ je na koncu dejal 
Schröder.

Prerez

Calla, ki služi zajemu dežnice ter kot svetlobnik
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Modela Fujitsujevih zaslonov P23T-

6 in P27T-6 IPS sta med zadnjimi Fu-

jitsujevimi profesionalnimi zasloni, 

ki so bili predstavljeni lani. Pohvalita 

se lahko s panelom LCD, narejenim 

na osnovi tehnologije IPS (In Plane 

Switching). Ta tehnologija pa že 

sama po sebi na široko odpira vrata 

kakovosti slike.

Zaslona sta posebno primerna za zahtev-
ne grafične podvige ter za CAD-okolje. V 
ozadju LCD-matrike je proizvajalec dodal 
še LED-osvetlitev in s tem nekaj dodatnih 
pozitivnih lastnosti zaslonoma. Prva od 
njih je, da izdelek ne vsebuje živega srebra. 
LED-osvetlitev iz ozadja prinaša drastično 
znižanje porabe električne energije ter dvig 
kontrasta. Ko je zaslon v načinu „stand-by“, 
izdelek sploh ne uporablja električne ener-
gije. Zato v današnjem, do okolja prijaznim 

rešitvam naklonjenem svetu, visoko kotira 
na lestvici ekoloških izdelkov.
58,4 cm (23-colski) zaslon ima optimal-
no ločljivost 1920 x 1080 ter razmerje 
slike 16:9. Z interpolacijo lahko gledamo 
sliko v ločljivosti od 640 x 480 do 1920 
x 1200 pik. Združljiv je s protokolom DI-
COM (digital imaging and communicati-
ons in medicine) in z grafiko, ki je sivinsko 
orientirana. Druge odlike slike so: kontra-
stno razmerje 1000:1, dinamično raz-

merje kontrasta 2000000:1, odzivnost 
5 ms, vidno polje 178/178, svetlost 250 
cd/m2 ter velikost pike 0,265 mm.  
Podprta frekvenca zaslona je v horizontali 
30 – 80 kHz, v vertikalni smeri pa 49 – 
76 Hz. Iz tega lahko sklepamo, da ga proi-
zvajalec ni namenil za predvajanje 3D-vse-
bin. Ob uporabi grafike Nvidia in anagliph 
očal se zato ni izkazal kot primeren prika-
zovalni medij.
Povejmo še nekaj o prilagodljivosti oziro-
ma nastavljivosti zaslona pri obeh mode-
lih. Minimalna višina nad mizo je 50 mm, 
da se ga dvigniti še za dodatnih 120 mm. 
Zaslon je mogoče obračati za 90o (Auto 
pivot) levo - desno ter lahko spreminjati 
njegov naklon med -3o in 35o. Lahko ga 
obračamo tudi okoli lastne osi do 340o.
Oba modela lahko priklopimo na VGA ali 
DVI grafično kartico, pri čemer podpirata 
HDCP, USB, display port, slušalke in pre-
moreta dva 1,5 W zvočnika.
Ena od lastnih presoj o kakovosti zaslo-
na je tudi glede na »bit depth« in »color 
bit depth«. Prva nam pove, koliko je kora-
kov sivin med črno in belo, druga pa to, 
koliko barv ali odtenkov imamo na barv-
ni paleti. Bit se opisuje z 0 in 1. Večji kot 
je bit, večje je število stopenj ali barv. Če 
se izrazim matematično, bi lahko zapisal 
2x, pri čemer x pomeni število bitov. Vsa-
ka pika pa ima lahko tri barve, tako da lah-
ko sedaj našo enačbo razširimo na 2x*3. 
Za merjenje potence (x*3) je v uporabi iz-
raz bit na piko (Bit per pixel - bpp). Kje pa 
so ob tem človekove omejitve? Za gotovo 
lahko rečemo, da vsi lahko vidimo osem-
bitno sliko, ter da skoraj vsi vidimo korake 
pri desetbitni. A že ko dvignemo bite na 

fujitsujeva ekolinija zaslonov

Fujitsu P23T-6
fujitsu
www.fujitsu.com
Fujitsu Technology 
Solutions Slovenia
349,90 eur (z ddv) 

Fujitsu P27T-6 IPS
fujitsu
www.fujitsu.com
Fujitsu Technology 
Solutions Slovenia
699,90 eur (z ddv)   

Razlina med 8 bitno globino in 24 bitno globino

LED-osvetlitev v ozadju LCD-matrike 

Več informacij o DICOM naj-
dete na FTP-naslovu  ftp://
medical.nema.org/medical/
dicom/2009/09_14pu.pdf
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11, število oseb, ki vidijo korake, pade na 
40 odstotkov.
Z vidika zaslonov je že nekaj časa standard 
8 bitov in to oba zaslona tudi podpirata. 
Drugače povedano to pomeni, da zmo-
reta prikazati 16,7 milion barv (28= 256 
256 x256x256) ter 256 sivin. To pa je 
premalo za resne filmarje, VFX ter za neka-
tere panoge animacij. Digitalni TV ima stan-
dard 10 bit. 

Večji brat modela P23T-6 nosi oznako 
P27T-6 IPS. Ta premore 12-bitno inter-
no barvno procesiranje. Pri tem podat-
ku bodimo pozorni, kajti izhod na mo-
nitor je dejansko 10-bitni. S tem lahko 
dobimo 1,07 biljonov barv (210= 1024 
1024  x1024x1024) ter 1024 odten-
kov sivine. Monitor tako zadovoljuje ob-
delavi digitalne TV. Ne vem pa, koliko je 
uporaben v filmski industriji, saj analo-

gna 35 mm kamera zajema sli-
ko v 16 bitni tehniki. Kljub temu 
je eden redkih na trgu, ki ponu-
ja več kot je standard. Pri tem pa 
bi rad opozoril, da samo profesi-
onalne grafične kartice podpirajo 
10-bitni izhod. Žal je na testnem 
modelu nisem imel nameščene, 
tako da nisem bil deležen 10-bi-
tnih čudes.
Glavna razlika med P27T-6 IPS 
in P23T-6 je v tem, da slednji ne 
premore LED-osvetlitve ozadja 
in s tem podpira le 20.000 kon-
trasta. Ima pa zato priporočeno 
resolucijo 2560 x1440 ter ve-
likost pike 0,233 mm. Horizon-
talno osveževanje ima višje, saj 
premore 100 kHz. Premore pa 
tudi dva priključka HDMI.    
Tisto kar me je najbolj zmotilo pri 
obeh izdelkih, je bila valovitost 
robu na zgornjem robu zaslona, ki 
je povzročila vizualni učinek vbo-
čenosti. Kljub temu, da proizvaja-
lec zagotavlja 70.000 ur (nepre-
kinjeno kar 8 let 24 ur na dan) 
delovanja brez napak, pa sem pri 
testu na manjšem modelu opazil 
uničeno piko na sredini zaslona. 
No, verjetno nesrečno naključje ...

prva biorazgradljiva računalniška miška na svetu
Fujitsu je predstavil prvo biorazgradljivo ra-
čunalniško miško na svetu, ki je izdelana 
iz obnovljivih materialov in je popolnoma 
brez plastike. EKO miško lahko ob koncu 
življenjskega cikla v celoti recikliramo. Eko-
miška sledi uspešni eko-tipkovnici in do-
kazuje, da visokokakovostne računalniške 
potrebščine ne potrebujejo plastike. Izde-
lana je iz okolju prijaznih materialov AR-
BOFORM® in BIOGRADE®, ki kot nado-
mestka plastike pomagata zmanjšati rabo 

trde plastike in PVC-ja. Fujitsu z uporabo bi-
ološko razgradljivih materialov iz obnovlji-
vih virov vzpodbuja okolju prijazno proizvo-
dnjo in pomaga znižati izpuste CO2 med 
procesom izdelave. Ker je celotna Eko-mi-
ška izdelana iz biološko razgradljivih mate-
rialov, na koncu njenega življenjskega kro-
ga tudi ni plastičnega odpada.
Miška je že druga od naprav, ki so jih pri 
Fujitsuju razvili iz biorazgradljivih materia-
lov, prva je bila tipkovnica, ki je bila pred-

stavljena že lani in pri kateri je proizvajalec 
kar 45 odstotkov plastičnih komponent 
nadomestil z materiali iz obnovljivih virov. 
Fujitsu ocenjuje, da bo s tipkovnico KBPC 
PX prihranil približno 60.000 kilogramov 
plastike na leto.
Ob predstavitvi ekološke računalniške mi-
ške M440 ECO proizvajalec poudarja, da 
zeleno ne pomeni kompromisa s kakovo-
stjo, lastnostmi ali delovanjem. Eko-mo-
del ima videz običajne, visoko kakovostne 

plastične miške in ponuja vse najnovejše 
funkcionalnosti, kot sta kolešček ter viso-
ka natančnost, zahvaljujoč optičnemu 
senzorju z ločljivostjp 1000 dpi. Sicer pa 
miška M440 ECO ponuja več udobja kot 
plastični modeli, saj je pokrov iz materiala 
BIOGRADE v primerjavi z drugimi, neob-
novljivimi materiali bolj elastičen. BIOGRA-
DE podpira ergonomsko oblikovanje, ki je 
usmerjeno v udobje uporabnika in ustreza 
tako levičarjem kot desničarjem. I. H. 
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ploskovja surface  2.del

Ploskovja Surface res prinašajo veliko novosti v 

AutoCAD-u 2011. V prejšnji številki revije smo 

osvojili nova orodja za izdelavo ploskovij, tokrat 

pa bomo le-te popravljali z ukazi Fillet, Trim in 

Extend. Na ploskovja bomo projicirali drugo ge-

ometrijo, podrobneje pa se bomo spoznali tudi z 

objekti Nurbs, ki niso več le privilegij programa 

3ds Max, ampak tudi novega AutoCAD-a. Možno-

sti modeliranja so s ploskovji res postale skoraj 

neomejene…

1 | Z novim ukazom Surffillet (trak 3D Modelling /Surfa-
ce/Edit) lahko zaoblimo oster rob med dvema ploskovje-
ma, pri čemer ni nujno, da se le-ta z njunima robovoma 
resnično stikata. Izberemo ukaz in nato obe ploskvi, med 
katerima želimo imeti zaobljen rob. Po potrditvi izbire lahko 
s podukazom Radius vpišemo poljuben polmer zaokrože-
vanja. Rezultat je viden sproti še pred zaključkom ukaza. 
Preko podukaza Trim Surfaces imamo možnost ohraniti ali 
porezati ostre robove. 

2 | Zaobljeni rob lahko po zaključku ukaza Surffillet nakna-
dno zelo preprosto popravljamo. Brez ukaza izberemo za-
obljeni rob in kliknemo na pripadajoči trikotni modri ročaj. 
S ponovnim klikom na modro puščico lahko s premikom 
miške v realnem času spreminjamo polmer zaokroževanja 
ali pa enostavno vpišemo njegovo novo vrednost. Ko za-
obljeni rob trajno izbrišemo, se rob med obema ploskvama 
vrne v prvotno stanje (ostri rob). 

3 | Z ukazom Surftrim (trak 3D Modelling/Surface/Edit) 
lahko odstrižemo dele ploskovij, ki se med seboj sekajo. 
Najprej izberemo ploskovje, ki ga strižemo, nato izbiro potr-
dimo in izberemo ploskovje, ki striže. Po potrditvi kliknemo 
površino, ki naj se odstriže. Podukazi ukaza Surftrim pa skri-
vajo še nekaj dodatnih uporabnih funkcij. Če po izbiri ukaza 
izberemo podukaz Projection Direction lahko na ploskovje 
projciramo neko geometrijo kot mejo rezanja. 
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4, 5 | Izbiramo lahko med več načini projekcije geometrije 
na ploskovje: Automatic (samodejno), View (v smeri pogle-
da), Ucs (po Z osi) in None (rezanje je možno le če geome-
trija leži na ploskovju). Po izbiri podukazov najprej izberemo 
ploskovje, ki ga režemo. Izbiro potrdimo in nato kliknemo 
še geometrijo za projekcijo. Po ponovni potrditvi izbire je 
na ploskovju le-ta že vidna. Kliknemo le še površino, ki jo 
želimo odrezati. A včasih se nam zgodi, da ploskovji, ki ju 
želimo med seboj odstriči, nista enakih mer. Takrat s podu-
kazom Extend ukaza Surftrim in z izbiro Yes ploskovje, ki 
striže, navidezno podaljšamo. Le tako je rezano ploskovje, 

7 | Po potrditvi roba ploskve, ki jo raztegujemo, lahko izbe-
remo podukaz Modes. Na voljo sta dva načina podaljšanja 
ploskve: Extend in Stretch. Prvi skuša ob podaljšanju plo-
skve posnemati prvotno obliko ploskovja, medtem ko dru-
gi ne. Ob izbiri enega se pojavita še dodatni dve možnosti: 
Merge ali Append. S prvo dejansko ploskev podaljšamo in 
je ta en objekt, medtem ko z drugo izdelamo podaljšek kot 
ločeno ploskovje. Prvotna ploskev ostane torej nespreme-
njena. 

10 | Navadno ploskovje Surface lahko pretvorimo v plo-
skovje Nurbs z ukazom Convert to Nurbs (trak 3D Model-
ling/Surface/Control Vertices). Če vključimo gumb za izde-
lavo ploskovja Nurbs (trak 3D Modelling/Surface/Create/
Nurbs Creation) se ta izdela že takoj, ko ploskovje izrišemo. 
Za prikaz voglišč (control vertices) moramo vključiti še 
gumb Show CV (trak 3D Modelling/Surface/Control Verti-
ces). Ponovno jih lahko skrijemo z ukazom Hide CV. 

ki je večje od ploskovja, ki reže, lahko v celoti odrezano. 
Podukaz Extend (No) ne omogoča rezanja ploskovij, ki so 
večji od ploskovja, ki reže. Z ukazom Untrim na istem kar-
tončku traku lahko kadar koli razveljavimo odstriženo plo-
skovje. Izbrati moramo le rob odrezanega ploskovja. Filter 
izbire roba (Edge) se vključi že samodejno.  

8 | Nov je tudi sklop orodij za projekcijo geometrije (3D 
Modelling trak/Surface/Project Geometry). S temi orodji 
lahko, prav tako kot s podukazom ukaza Surftrim, na raz-
lične načine projiciramo geometrijo na površino ploskovja, 
tako da se na njej izdela nova krivulja. Če ob tem še vklju-
čimo gumb Autotrim, je končni rezultat enak. Torej velja: 
kadar ploskovij ne želimo striči, je to pravzaprav edini način 
projekcije geometrije na neko ploskovje.

11 | In kako vozlišča popravljamo? Najbolje je, da si vklju-
čimo senčeni pogled Realistic Visual Style. Neaktivna voz-
lišča so vidna kot prazni modri krogi. S klikom na katerega 
koli od njih, krogi postanejo polni in pripravljeni za razte-
govanje. Izberemo gizmo za premikanje Move Gizmo (trak 
3D Modelling/Solid/Subobject). Z miško se pomaknemo 
na eno vozlišče. Na njem se pojavi 3D-ročaj z nakazanimi 
osmi X,Y in Z. Vozlišče premaknemo tako, da se na 3D-ro-
čaju postavimo z miško na os Z.

6 | Če je bila med rezanjem ploskev vključena asociativ-
nost (Surface Associativity), se ob premiku ploskve, ki reže, 
rezana ploskev slednji prilagaja do meje njene prvotne 
mere. Z ukazom Surfextend (trak 3D Modelling/Surface/
Edit) lahko ploskev z izbiro njenega roba raztegnemo. Naj-
prej izberemo rob ploskve, ki jo želimo raztegniti. Po potrdi-
tvi izbire z miško kliknemo dolžino raztega ali pa vpišemo 
mero dolžine. Podukazi ukaza Surfextend pa nudijo še ne-
kaj dodatnih možnosti. 

9 | AutoCAD 2011 pa podpira še novo vrsto ploskovij. 
To so ploskovja Nurbs, ki za razliko od osnovnih ne nudijo 
asociativnosti in so brez zgodovine. Imajo pa vozlišča, ki 
omogočajo oblikovanje ploskovja podobno kot v realnem 
svetu. Navadna ploskovja lahko kadar koli pretvorimo v 
ploskovja Nurbs, a ker teh ne moremo spremeniti nazaj 
v navadna ploskovja, odločitev za pretvorbo terja tehtni 
razmislek. Ploskovja Nurbs lahko izdelamo na dva načina. 

12 | Ko je os Z aktivna, se zlato obarva. S klikom nanjo jo 
fiksiramo in premik se sedaj lahko izvaja le po tej osi. Novo 
razdaljo lahko kliknemo ali pa nakažemo smer ter vtipka-
mo razdaljo premika. Deformacija se med premikanjem 
razdalje prikazuje sproti v realnem času. Z ukazom Add 
in Remove (trak 3D Modelling/Surface/Control Vertices) 
lahko dodajamo in odstranjujemo vozlišča na ploskovju. 
Rebuild pa obnovi preoblikovano ploskovje in na novo do-
loči število vozlišč.
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physx – dinamična interakcija teles
Če imate plačano naročnino/subscriprion za različne Autodesk programe, ste upravičenii do različnih 

»dobrot«. Najpogosteje v obliki brezplačnih programov ali aplikacij za sam program. Tudi pri Max-u 

imate na voljo več dodatkov in v članku bom predstavil enega izmed njih. PhysX je namenjen animira-

nju objektov, ki sledi gibanju in interakciji teles v realnem svetu. 

S preprosto vajo bomo prikazali, kako s pomočjo dodatka PhysX animiramo gibanje kroglice po tobo-

ganu. Zadeva je delovala sicer že v predhodnih različicah, a je bilo potrebno obilo dela in preizkusov in 

posledično znanja za dober rezultat.

4 | Izdelava animacije
Izdelava animacije na koncu je pravzaprav najlažji korak. 
Na ikonski vrstici PhysX izberemo ikono Start Simulation 
in krogla se spusti po toboganu. Če se želimo postaviti na 
začetek animacije, izberemo ikono Reset Simulation. Verje-
tno boste opazili, pa vseeno. Animacija ni niti dvakrat ena-

ka. Tako kot v resničnosti, ko frnikolo spustite po toboganu 
in se nikoli ne ustavi na istem mestu. Na slik je prokazano, 
kako lahko prikažemo animacijo tudi po korakih z večkra-
tnimi kliki na ikono Step Simulation.

5 | Še nekaj napotkov
V ikonski vrstici PhysX imate še nekaj ikon, namenjenih si-
mulaciji gibanja skeletov. Naj pa omenim še prvo ikono v 
vrstici Show PhysX Tools. S tem ukazom odpremo pogo-
vorno okno, kjer nastavimo globalne parametre, kot je npr 
gravitacija in pa tudi način delovanja simulacije. Poleg ikon-
ske vrstice ste dobili tudi zavesni meni PhysX, ki pa vsebuje 
še precej več ukazov. Uporaben bo npr. ukaz Rigid Bodis/
Bake All Dynamics to Keyframes, ki vam pretvori dinamiko 
v običajno Max-animacijo. Na sliki vidimo pogovorno okno 
PhysX Tools.

1 | Priprava objektov
Tobogan naredimo iz spirale, po kateri z ukazom Loft pote-
gnemo polkrožni profil. Najbolj enostavno je, da na koncu 
objekt Loft pretvorimo v Editable Poly. Kroglo, ki jo bomo 
skotalili po toboganu, pa naredimo z ukazom Sphere ali Ge-
oSphere. Slika nam prikazuje oba: tobogan in kroglo.

2 | Rigid/toga telesa
Običajne objekte scene moramo za izdelavo animacije 
spremenimo v objekte PhysX Rigid. PhysX pozna tri vrste 
Rigid/togih teles: dinamična, ki po zagonu animacije sle-
dijo zakonom gravitacije in se gibljejo, kinematična – so 
vnaprej animirana, vendar vplivajo na objekte, ki so jim na 
poti ter statična – to so mirujoči objekti, ki pa vplivajo na 
dinamična telesa, ki se zaletijo vanje. V našem primeru bo 
tobogan Statično togo telo/Statyc Rigid Body, krogla pa 
dinamično togo telo/Dynamic Rigid Body. Na sliki so prika-
zane ikone za prireditev tipa togega telesa.

3 | Fizika teles
Telesa imajo lahko različne lastnosti, kot so: Density/go-
stota, Mass/teža, Friction/trenje, Bounciness/odbojnost. 
Lahko pa naložimo že pripravljene materiale kot papir, ka-
men, beton, jeklo ali gumo. Poljubne parametre lahko tudi 
shranimo kot nastavitev za nov material. Materiale pa lahko 
priredimo objektom tudi preko priročnega Physical Mate-
rial Editor-ja, ki ga sprožimo preko ikonske vrstice. Da se 
bo kroglica bolje valila po toboganu, damo material Steel/
jeklo. Slika nam prikazuje zaslonsko okno – Physical Ma-
terial Editor.
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